
CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

CRABV 55 COM 452 

 

CRABV 55 COM 452 

CHAMBRE DES REPRÉSENTANTS  

DE BELGIQUE 

BELGISCHE KAMER VAN  

VOLKSVERTEGENWOORDIGERS 

COMPTE RENDU ANALYTIQUE BEKNOPT VERSLAG 

COMMISSION DE LA DÉFENSE NATIONALE COMMISSIE VOOR LANDSVERDEDIGING 

Mercredi Woensdag 

28-04-2021 28-04-2021 

Matin Voormiddag 

  

 

 

 



 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
N-VA Nieuw-Vlaamse Alliantie 

Ecolo-Groen Ecologistes Confédérés pour  l’organisation de luttes originales – Groen 

PS Parti Socialiste 

VB Vlaams Belang 

MR Mouvement réformateur 

CD&V Christen-Democratisch en Vlaams 

PVDA-PTB Partij van de Arbeid – Parti du Travail de Belgique 

Open Vld Open Vlaamse Liberalen en Democraten 

Vooruit  Vooruit 

cdH centre démocrate Humaniste 

DéFI Démocrate Fédéraliste Indépendant 

INDEP-ONAFH Indépendant - Onafhankelijk 

 

Abréviations dans la numérotation des publications : Afkortingen bij de nummering van de publicaties : 

DOC 55 0000/000  Document parlementaire de la 55
e
 législature, suivi du n° de 

base et du n° consécutif 

DOC 55 0000/000  Parlementair stuk van de 55
e
 zittingsperiode + basisnummer en 

volgnummer 

QRVA Questions et Réponses écrites QRVA Schriftelijke Vragen en Antwoorden 

CRIV Version provisoire du Compte Rendu Intégral CRIV Voorlopige versie van het Integraal Verslag 

CRABV Compte Rendu Analytique CRABV Beknopt Verslag 

CRIV Compte Rendu Intégral, avec, à gauche, le compte rendu 

intégral définitif et, à droite, le compte rendu analytique traduit 

des interventions (avec les annexes) 

CRIV Integraal Verslag, met links het definitieve integraal verslag en 

rechts het vertaalde beknopt verslag van de toespraken (met 

de bijlagen) 

PLEN Séance plénière PLEN Plenum 

COM Réunion de commission COM Commissievergadering 

MOT Motions déposées en conclusion d’interpellations (papier beige) MOT Moties tot besluit van interpellaties (op beigekleurig papier) 

 

Publications officielles éditées par la Chambre des représentants 

Commandes : 

Place de la Nation 2 

1008 Bruxelles 

Tél. : 02/ 549 81 60 

Fax : 02/549 82 74 

www.lachambre.be 

e-mail : publications@lachambre.be 

Officiële publicaties, uitgegeven door de Kamer van volksvertegenwoordigers 

Bestellingen : 

Natieplein 2 

1008 Brussel 

Tel. : 02/ 549 81 60 

Fax : 02/549 82 74 

www.dekamer.be 

e-mail : publicaties@dekamer.be 



CRABV 55 COM 452 28/04/2021  

 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

i 

 

 

SOMMAIRE  INHOUD  

    
Débat d'actualité: Fin Resolute Support 

Afghanistan. Questions jointes de 
1 Actualiteitsdebat over het einde van Resolute 

Support Afghanistan en toegevoegde vragen van 
1 

    
- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "La fin de la mission Resolute 

Support" (55016438C) 

1 - Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het einde van de NAVO-missie 

Resolute Support" (55016438C) 

1 

    
- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"La fin de la mission Resolute Support en 

Afghanistan" (55016504C) 

1 - Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De beëindiging van de Resolute Support-

missie in Afghanistan" (55016504C) 

1 

    
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le retrait d'Afghanistan" (55016580C) 
1 - Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De terugtrekking uit Afghanistan" 

(55016580C) 

1 

    
- Kattrin Jadin à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le retrait des troupes américaines d'Afghanistan" 

(55016622C) 

1 - Kattrin Jadin aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De terugtrekking van de Amerikaanse 

troepen uit Afghanistan" (55016622C) 

1 

    
- Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le retrait des troupes de l'OTAN 

de l'Afghanistan" (55016820C) 

1 - Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De terugtrekking van de NAVO-

troepen uit Afghanistan" (55016820C) 

1 

    
- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'annonce du retrait des troupes américaines 

d'Afghanistan" (55016842C) 

1 - Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De aangekondigde terugtrekking 

van de Amerikaanse troepen uit Afghanistan" 

(55016842C) 

1 

Orateurs: Guillaume Defossé, Jasper Pillen, 

Theo Francken, Kattrin Jadin, Christophe 

Lacroix, Annick Ponthier, Gaby 

Colebunders, Ludivine Dedonder, ministre 

de la Défense, André Flahaut 

 Sprekers: Guillaume Defossé, Jasper Pillen, 

Theo Francken, Kattrin Jadin, Christophe 

Lacroix, Annick Ponthier, Gaby 

Colebunders, Ludivine Dedonder, minister 

van Defensie, André Flahaut 

 

    
Débat d'actualité sur l'incendie à Brecht et 

questions jointes de 
7 Actualiteitsdebat over de brand in Brecht en 

toegevoegde vragen van 
7 

    
- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'incendie du domaine militaire et de la 

réserve naturelle Groot Schietveld à Brecht" 

(55016819C) 

7 - Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militair domein 

en natuurgebied Groot Schietveld in Brecht" 

(55016819C) 

7 

    
- Darya Safai à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L'incendie survenu au Groot Schietveld" 

(55016821C) 

8 - Darya Safai aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De brand op het Groot Schietveld" 

(55016821C) 

8 

    
- Jef Van den Bergh à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Les exercices de tir dans des 

domaines militaires et réserves naturelles en cas 

de sécheresse" (55016830C) 

8 - Jef Van den Bergh aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De schietoefeningen in militaire 

domeinen en heidegebieden bij droogte" 

(55016830C) 

8 

    
- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'incendie sur le domaine militaire de Brecht" 

(55016844C) 

8 - Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55016844C) 

8 

    
- Kattrin Jadin à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L’incendie au domaine militaire de Brecht" 

(55016971C) 

8 - Kattrin Jadin aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De brand op het militaire domein in Brecht" 

(55016971C) 

8 

    



 28/04/2021 CRABV 55 COM 452 

 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

ii 

- Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L’incendie au domaine militaire de 

Brecht" (55016987C) 

8 - Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55016987C) 

8 

    
- Gaby Colebunders à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'incendie au domaine militaire de 

Brecht" (55016995C) 

8 - Gaby Colebunders aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55016995C) 

8 

    
- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L'incendie au Groot Schietveld" (55016999C) 
8 - Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De brand op het Groot Schietveld" 

(55016999C) 

8 

    
- Wouter De Vriendt à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'incendie au domaine militaire et 

sur le site naturel de Brecht" (55017010C) 

8 - Wouter De Vriendt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militair domein 

en natuurgebied in Brecht" (55017010C) 

8 

    
- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'incendie au domaine militaire de 

Brecht" (55017011C) 

8 - Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55017011C) 

8 

Orateurs: Annick Ponthier, Darya Safai, Jef 

Van den Bergh, Kris Verduyckt, Christophe 

Lacroix, Gaby Colebunders, Jasper Pillen, 

Wouter De Vriendt, Guillaume Defossé, 

Ludivine Dedonder, ministre de la Défense 

 Sprekers: Annick Ponthier, Darya Safai, Jef 

Van den Bergh, Kris Verduyckt, Christophe 

Lacroix, Gaby Colebunders, Jasper Pillen, 

Wouter De Vriendt, Guillaume Defossé, 

Ludivine Dedonder, minister van Defensie 

 

    
Questions jointes de 16 Samengevoegde vragen van 16 
    
- Steven De Vuyst à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'étude du Bundestag concernant le TNP et 

le TIAN" (55014079C) 

16 - Steven De Vuyst aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De studie van de Bundestag met 

betrekking tot het NPT en het TPNW" 

(55014079C) 

16 

    
- Gaby Colebunders à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'étude du Bundestag concernant 

le TNP et le TIAN" (55016993C) 

16 - Gaby Colebunders aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De studie van de Bundestag over 

het NPT en het TPNW" (55016993C) 

16 

Orateurs: Gaby Colebunders, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Gaby Colebunders, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Christophe Lacroix à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La transgression de 

l’embargo des Nations Unies sur les armes en 

Libye" (55015778C) 

17 Vraag van Christophe Lacroix aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De schending van het 

VN-wapenembargo tegen Libië" (55015778C) 

17 

Orateurs: Christophe Lacroix, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Christophe Lacroix, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Christophe Lacroix à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L’état actuel du projet 

SCAF" (55015779C) 

18 Vraag van Christophe Lacroix aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De stand van zaken 

betreffende het Future Combat Air System 

(FCAS)" (55015779C) 

18 

Orateurs: Christophe Lacroix, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Christophe Lacroix, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Jasper Pillen à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Les Special Operation Forces 

(SOF) Aviation" (55015884C) 

20 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Special Operation Forces (SOF) 

Aviation" (55015884C) 

20 

Orateurs: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 
 Sprekers: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 20 Samengevoegde vragen van 20 
    
- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La pièce maîtresse potentiellement fausse de 
20 - Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Een mogelijk vals topstuk in de 
20 



CRABV 55 COM 452 28/04/2021  

 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

iii 

la collection du Musée royal de l'Armée" 

(55015976C) 

collectie van het Koninklijk Legermuseum" 

(55015976C) 

    
- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "De fausses pièces de musée au WHI" 

(55015978C) 

20 - Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Valse museumstukken in het 

WHI" (55015978C) 

20 

    
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La veste d'uniforme de Hermann Fegelein" 

(55016308C) 

20 - Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De uniformjas van Fegelein" 

(55016308C) 

20 

Orateurs: Annick Ponthier, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Annick Ponthier, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Jasper Pillen à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "La coopération éventuelle entre la 

Défense et la police fédérale quant à la capacité 

hélicoptère" (55015982C) 

22 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De mogelijke samenwerking 

tussen Defensie en de federale politie inzake 

helikoptercapaciteit" (55015982C) 

22 

Orateurs: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 
 Sprekers: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 
 

    
Question de Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "La future charge sonore des F-35" 

(55016088C) 

22 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De toekomstige geluidsbelasting 

van de F-35's" (55016088C) 

22 

Orateurs: Kris Verduyckt, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Kris Verduyckt, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 24 Samengevoegde vragen van 24 
    
- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La gestion financière du WHI" (55016288C) 
24 - Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het financieel beheer van het 

WHI" (55016288C) 

24 

    
- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'enquête auprès du personnel du WHI" 

(55016476C) 

24 - Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De personeelsbevraging bij het 

WHI" (55016476C) 

24 

Orateurs: Annick Ponthier, Kris Verduyckt, 

Ludivine Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Annick Ponthier, Kris Verduyckt, 

Ludivine Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Les quartiers du futur" 

(55016304C) 

25 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De kwartieren van de 

toekomst" (55016304C) 

25 

Orateurs: Ludivine Dedonder, ministre de la 

Défense, Peter Buysrogge 
 Sprekers: Ludivine Dedonder, minister van 

Defensie, Peter Buysrogge 
 

    
Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La coopération 

approfondie entre les Pays-Bas et l'Allemagne" 

(55016306C) 

26 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De verdiepte 

Nederlands-Duitse samenwerking" (55016306C) 

26 

Orateurs: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Guillaume Defossé à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La mise à disposition 

d'uniformes conçus également pour les femmes" 

(55016238C) 

27 Vraag van Guillaume Defossé aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Het beschikbaar 

stellen van uniformen die ook voor vrouwen 

ontworpen zijn" (55016238C) 

27 

Orateurs: Guillaume Defossé, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Guillaume Defossé, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L’augmentation du 

nombre de plaintes pour nuisances sonores 

causées par des avions militaires" (55016332C) 

28 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De stijging van het 

aantal klachten over geluidsoverlast van militaire 

vliegtuigen" (55016332C) 

28 



 28/04/2021 CRABV 55 COM 452 

 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

iv 

Orateurs: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 29 Samengevoegde vragen van 29 
    
- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le point sur le déménagement du patrimoine 

historique militaire du Gunfire Museum" 

(55016348C) 

29 - Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De stand van zaken m.b.t. de 

verhuis van het militair-historische erfgoed van 

het Gunfire Museum" (55016348C) 

29 

    
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le déménagement du Gunfire Museum" 

(55016823C) 

29 - Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De verhuis van het Gunfire 

Museum" (55016823C) 

29 

Orateurs: Annick Ponthier, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Annick Ponthier, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 31 Samengevoegde vragen van 31 
    
- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "HRM@Defence" (55016382C) 
31 - Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "HRM@Defence" (55016382C) 
31 

    
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Les problèmes liés au paiement de la 

rémunération des militaires" (55016579C) 

31 - Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De problemen met de uitbetaling 

van militairen" (55016579C) 

31 

    
- Hugues Bayet à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le système informatique HRM@Defence" 

(55016648C) 

31 - Hugues Bayet aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het computersysteem 

HRM@Defence" (55016648C) 

31 

Orateurs: Guillaume Defossé, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Guillaume Defossé, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Pieter De Spiegeleer à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L'exercice militaire en 

Flandre orientale" (55016463C) 

32 Vraag van Pieter De Spiegeleer aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De militaire oefening 

in Oost-Vlaanderen" (55016463C) 

32 

Orateurs: Pieter De Spiegeleer, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Pieter De Spiegeleer, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 



CRABV 55 COM 452 28/04/2021  

 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

1 

 

 

COMMISSION DE LA DEFENSE 
NATIONALE 

COMMISSIE VOOR 
LANDSVERDEDIGING 

 

du 

 

MERCREDI 28 AVRIL 2021 

 

Matin 

 

______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 28 APRIL 2021 

 

Voormiddag 

 

______ 

 

 

 

 

La réunion publique de commission est ouverte à 

10 h 51 par M. Peter Buysrogge, président. 

 

 

Le texte en italiques est un résumé de la question 

préalablement déposée. 

 

De openbare commissievergadering wordt geopend 

om 10.51 uur en voorgezeten door de heer Peter 

Buysrogge. 

 

De cursieve tekst is een samenvatting van de tekst 

die de vraagsteller vooraf heeft ingediend. 

 

01 Débat d'actualité: Fin Resolute Support 

Afghanistan. Questions jointes de 

- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "La fin de la mission Resolute 

Support" (55016438C) 

- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"La fin de la mission Resolute Support en 

Afghanistan" (55016504C) 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le retrait d'Afghanistan" (55016580C) 

- Kattrin Jadin à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le retrait des troupes américaines 

d'Afghanistan" (55016622C) 

- Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le retrait des troupes de l'OTAN 

de l'Afghanistan" (55016820C) 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'annonce du retrait des troupes 

américaines d'Afghanistan" (55016842C) 

 

01 Actualiteitsdebat over het einde van Resolute 

Support Afghanistan en toegevoegde vragen van 

- Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het einde van de NAVO-missie 

Resolute Support" (55016438C) 

- Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De beëindiging van de Resolute Support-

missie in Afghanistan" (55016504C) 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De terugtrekking uit 

Afghanistan" (55016580C) 

- Kattrin Jadin aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De terugtrekking van de Amerikaanse 

troepen uit Afghanistan" (55016622C) 

- Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De terugtrekking van de NAVO-

troepen uit Afghanistan" (55016820C) 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De aangekondigde terugtrekking 

van de Amerikaanse troepen uit Afghanistan" 

(55016842C) 

 

01.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Les 

États-Unis ont annoncé leur départ de l'Afghanistan 

avant le 11 septembre 2021. L'OTAN leur a 

emboîté le pas alors qu'il y a quelques semaines, 

les ministres de la Défense de l'OTAN avaient 

postposé leur retrait à une date imprécise.  

 

 

Quelles évolutions politiques, diplomatiques et 

pratiques ont-elles mené à cette décision? Quel est 

le calendrier belge de retrait? Quelle sera 

l'économie pour la Défense belge? À quoi sera 

01.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): De 

Verenigde Staten hebben aangekondigd dat ze zich 

vóór 11 september 2021 uit Afghanistan zullen 

terugtrekken. De NAVO heeft dat voorbeeld 

gevolgd, hoewel de ministers van Defensie van de 

NAVO enkele weken geleden die terugtrekking nog 

tot een nader te bepalen datum uitgesteld hadden.  

 

Welke politieke, diplomatieke en praktische 

ontwikkelingen hebben tot deze beslissing geleid? 

Wat is het Belgische tijdpad voor de terugtrekking? 

Welke besparing zal de Belgische Defensie 
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réaffecté ce budget? Qu'en sera-t-il de nos 

missions à l'étranger?  

 

 

Quel est le bilan militaire, politique, budgétaire et 

humain de la mission en Afghanistan et l'impact sur 

la Défense belge? Est-ce une réussite ou un 

échec? Le retrait est-il bénéfique? 

 

hierdoor realiseren? Waarvoor zullen die middelen 

ingezet worden? Hoe zit het met onze opdrachten in 

het buitenland?  

 

Wat is de militaire, politieke, budgettaire en 

menselijke balans van de missie in Afghanistan en 

welke impact heeft ze op de Belgische Defensie 

gehad? Is ze geslaagd of mislukt? Is de 

terugtrekking een goede zaak?  

 

01.02  Jasper Pillen (Open Vld): Après l'annonce 

par le président américain Joe Biden du retrait des 

troupes américaines d'Afghanistan, l'OTAN lui a 

rapidement emboîté le pas. À l'issue d'une réunion 

ministérielle de l'OTAN, la Belgique et son pays 

partenaire l'Allemagne ont décidé de retirer le reste 

de leurs troupes. 

 

La ministre pourrait-elle nous faire un compte rendu 

de la réunion de l'OTAN? Le retrait sera-t-il graduel 

ou interviendra-t-il en une fois? Comment le 

matériel sera-t-il ramené d'Afghanistan en 

Belgique? Quelles seront les dispositions prises 

dans la région où la Belgique est active pour 

préparer les troupes afghanes au retrait?  

 

01.02  Jasper Pillen (Open Vld): Na de 

aankondiging van VS-president Biden over de 

terugtrekking van de Amerikaanse troepen uit 

Afghanistan, heeft de NAVO snel geschakeld. Na 

een ministeriële bijeenkomst van de NAVO heeft 

België, samen met partnerland Duitsland, besloten 

de resterende troepen terug te trekken.  

 

Kan de minister ons een debriefing geven van de 

NAVO-vergadering? Zal de terugtrekking 

stapsgewijs of in één keer gebeuren? Op welke 

manier zal het materiaal uit Afghanistan naar België 

terugkeren? Hoe zullen de Afghaanse troepen in de 

regio waar België actief is, worden voorbereid op de 

terugtrekking? 

 

01.03  Theo Francken (N-VA): Les États membres 

de l'OTAN ont accepté la décision américaine de 

retirer les troupes d'Afghanistan d'ici au 

11 septembre 2021. L'opération logistique 

débuterait déjà le 1er mai. Le mois d'août, date à 

laquelle notre partenaire allemand se retirera, 

marquera aussi la fin de la mission de la Belgique 

en Afghanistan.  

 

La ministre pourrait-elle nous présenter une 

synthèse des discussions au sein de l'OTAN à 

propos du calendrier et des préparatifs techniques 

du retrait? Quelle sera l'incidence budgétaire de ce 

retrait? Les neuf millions d'euros inscrits au budget 

pour la prorogation de l'opération suffiront-ils?  

 

L'OTAN a promis une réaction forte à toute attaque 

des talibans durant le retrait des troupes. Quel est 

le cadre fixé à cet égard? Le retrait des troupes 

pourrait-il être suspendu une deuxième fois?  

 

 

À la suite de ce retrait, la Défense pourra-t-elle 

renforcer son déploiement dans d'autres 

opérations?  

 

01.03  Theo Francken (N-VA): De lidstaten van de 

NAVO zijn akkoord gegaan met de Amerikaanse 

beslissing om de troepen in Afghanistan tegen 

11 september 2021 terug te trekken. Daarvoor zou 

de logistieke operatie al op 1 mei beginnen. In 

augustus, wanneer onze partner Duitsland zich 

terugtrekt, zal ook een einde komen aan de 

Belgische missie in Afghanistan. 

 

Kan de minister een overzicht geven van de 

gesprekken binnen de NAVO over het tijdskader en 

de technische voorbereiding van de terugtrekking? 

Welke budgettaire impact heeft de terugtrekking? 

Zal de 9 miljoen euro die was begroot voor de 

verlenging van de operatie volstaan? 

 

Volgens de NAVO zal elke aanval van de taliban 

tijdens de terugtrekking krachtig worden 

beantwoord. Welke krijtlijnen zijn daarvoor 

getrokken? Kan de terugtrekking een tweede keer 

worden opgeschort? 

 

Zal Defensie dankzij de terugtrekking haar inzet in 

andere operaties kunnen versterken? 

 

01.04  Kattrin Jadin (MR): On laisse l'Afghanistan 

dans une situation complexe, avec un destin 

incertain au niveau des efforts de démocratisation.  

 

 

Quelles seront les conséquences pour nos troupes 

01.04  Kattrin Jadin (MR): We laten Afghanistan in 

een complexe toestand achter, waarbij het onzeker 

is welk lot de democratiseringsinspanningen 

beschoren zullen zijn.  

 

Wat zullen de gevolgen zijn voor onze troepen in 
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en Afghanistan? Comment le retrait s'organisera-t-il 

avec nos partenaires? Quel budget cela impliquera-

t-il? Quels sont les délais?  

 

Afghanistan? Hoe zal de terugtrekking met onze 

plaatselijke partners georganiseerd worden? Welk 

budget zal er daarvoor nodig zijn? Wat zijn de 

termijnen?  

 

01.05  Christophe Lacroix (PS): Le 14 avril, 

l'OTAN a décidé du retrait, le 1er mai, de 

10 000 hommes engagés dans la mission Resolute 

Support. Joe Biden a annoncé le retrait des troupes 

américaines d'Afghanistan d'ici le 11 septembre et 

vous avez annoncé le retrait du contingent belge 

avant l'été. Selon vous, cela doit permettre de 

trouver une solution intra-afghane entre talibans et 

gouvernement.  

 

 

 

Quel est votre bilan de la présence de l'OTAN en 

Afghanistan? Le retrait de nos troupes impactera-t-il 

nos autres moyens et missions à l'étranger, 

notamment en termes de ressources humaines? La 

fin de Resolute Support met-elle un terme à 

l'engagement de l'UE pour une solution pacifique du 

conflit afghan? Josep Borrell avait menacé de 

couper le soutien européen (1,2 milliards d'euros) à 

l'Afghanistan si les talibans restauraient un émirat 

islamique. Quelle est votre analyse des 

conséquences de ce retrait? Quel résultat a eu 

votre rencontre avec Anthony Blinken, notamment 

sur le rôle de l'UE en tant que partenaire?  

 

01.05  Christophe Lacroix (PS): Op 14 april heeft 

de NAVO beslist om op 1 mei 

10.000 manschappen, die voor de missie Resolute 

Support ingezet werden, terug te trekken. Joe Biden 

heeft aangekondigd om tegen 11 september de in 

Afghanistan gelegerde Amerikaanse troepen terug 

te trekken en u hebt te kennen gegeven het 

Belgische contingent vóór de zomer terug te 

trekken. Volgens u moet dat het pad effenen voor 

een intra-Afghaanse oplossing tussen de taliban en 

de regering.  

 

Welke balans maakt u op van de aanwezigheid van 

de NAVO in Afghanistan? Zal de terugtrekking van 

onze troepen een invloed hebben op onze andere 

middelen en missies in het buitenland, met name op 

het vlak van human resources? Betekent de 

stopzetting van Resolute Support ook het einde van 

het engagement van de EU voor een vreedzame 

oplossing voor het Afghaanse conflict? Josep 

Borrell had ermee gedreigd de Europese geldkraan 

voor Afghanistan (1,2 miljard euro) dicht te draaien, 

indien de taliban weer een islamitisch emiraat 

zouden invoeren. Wat is uw analyse van de 

gevolgen van deze terugtrekking? Wat was het 

resultaat van uw ontmoeting met de heer Anthony 

Blinken, met name wat de rol van de EU als partner 

betreft? 

 

Participerez-vous aux pourparlers de paix à Istanbul 

à la mi-mai? Quel message porterez-vous? 

 

Zult u medio mei deelnemen aan de 

vredesgesprekken in Istanbul? Welke boodschap 

zult u uitdragen? 

 

01.06  Annick Ponthier (VB): Après la décision du 

président Biden de retirer les troupes américaines 

d'Afghanistan, les autres pays membres de l'OTAN 

ont aussi décidé de retirer leurs troupes d'ici le 

11 septembre. Par cette décision, le président 

Biden revient sur une décision antérieure de 

prolonger la présence militaire américaine. 

 

 

Quelles sont les implications militaires et 

stratégiques de la décision américaine? Les 

talibans n'ont-ils pas renforcé leurs positions entre-

temps? Les États-Unis et l'OTAN ne perdent-ils pas 

la face en annonçant d'abord la prolongation de leur 

présence et en décidant ensuite malgré tout le 

retrait total? Quel est le bilan final après vingt ans 

de guerre en Afghanistan? Les objectifs militaires et 

politiques ont-ils été atteints? Quelles leçons la 

ministre et la Défense tirent-elles de cette 

opération? 

01.06  Annick Ponthier (VB): Na de beslissing van 

president Biden om de Amerikaanse troepen uit 

Afghanistan terug te trekken, beslisten ook de 

andere NAVO-lidstaten om hun troepen tegen 

11 september terug te halen. Met deze beslissing 

komt president Biden terug op een eerdere 

beslissing om de Amerikaanse militaire 

aanwezigheid te verlengen. 

 

Welke militair-strategische implicaties heeft de 

Amerikaanse beslissing? Heeft de taliban zijn 

positie intussen niet verstevigd? Lijden de 

Verenigde Staten en de NAVO geen gezichtsverlies 

door eerst een verlengde aanwezigheid aan te 

kondigen en daarna toch te beslissen tot een 

volledige terugtrekking? Wat is de eindbalans na 

twintig jaar oorlog in Afghanistan? Zijn de militaire 

en politieke doelstellingen bereikt? Welke lessen 

trekken de minister en Defensie uit deze operatie? 
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01.07  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) (en 

néerlandais): Je doute que le retrait annoncé 

d'Afghanistan ait effectivement lieu. Un jour après 

l'annonce par le président Biden de la fin de la 

guerre, le New York Times faisait déjà savoir que le 

Pentagone, les services de renseignement 

américains et les alliés occidentaux projettent de 

maintenir une présence militaire moins visible mais 

tout de même puissante dans la région.  

 

01.07  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) 

(Nederlands): Ik betwijfel of de aangekondigde 

terugtrekking uit Afghanistan wel effectief zal 

plaatsvinden. Een dag nadat president Biden het 

einde van de oorlog aankondigde, berichtte 

The New York Times al dat het Pentagon, de 

Amerikaanse inlichtingendiensten en de westerse 

bondgenoten plannen hebben om een minder 

zichtbare maar toch krachtige militaire 

aanwezigheid in de regio te behouden.  

 

L'objectif serait en effet d'être toujours en mesure 

de perpétrer des actions contre des cibles 

terroristes sans avoir de matériel ni de troupes sur 

place. S'agira-t-il dès lors de bombardements, d'une 

milice privée ou d'un autre dispositif? 

 

 

Quels points ont-ils été abordés à l'OTAN au sujet 

du retrait des troupes occidentales? La ministre 

confirme-t-elle les allégations publiées dans le New 

York Times? Mettra-t-on également un terme à la 

présence de mercenaires? Des bombardements 

auront-ils encore lieu? Le retrait des troupes 

occidentales d'Afghanistan est-il définitif, selon la 

ministre? 

 

Het zou immers de bedoeling zijn dat nog acties 

tegen terroristische doelwitten kunnen worden 

ondernomen zonder aanwezigheid van 

infrastructuur of personeel ter plaatse. Gaat het dan 

over bombardementen, over de aanwezigheid van 

een private troepenmacht of over nog iets anders? 

 

Wat is er in de NAVO besproken over de 

terugtrekking van de westerse troepen? Kan de 

minister de bewering uit The New York Times 

bevestigen? Zal ook de aanwezigheid van 

huurlingen worden afgebouwd? Zullen er nog 

steeds bombardementen worden uitgevoerd? Is de 

terugtrekking van de westerse troepen uit 

Afghanistan volgens de minister definitief? 

 

01.08  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): le 14 avril 2021, les alliés de l'OTAN 

ont décidé de retirer leurs troupes d'Afghanistan à 

partir du 1er mai et d'étaler l'opération sur quelques 

mois. 

 

01.08 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Op 14 april hebben de NAVO-bondgenoten 

besloten hun troepen vanaf 1 mei en gespreid over 

enkele maanden uit Afghanistan terug te trekken.  

 

(En français) Les alliés reconnaissent que la 

solution militaire ne peut répondre aux défis 

auxquels l’Afghanistan fait face.  

 

(Frans) De bondgenoten erkennen dat de militaire 

oplossing geen antwoord kan bieden op de 

uitdagingen waarmee Afghanistan geconfronteerd 

wordt. 

 

(En néerlandais) Les alliés et les partenaires de 

l'OTAN continuent à fournir une assistance à 

l'Afghanistan en vue de sécuriser la région et de 

consolider les réalisations accomplies pour éviter 

que le pays ne redevienne une base pour les 

groupements terroristes. 

 

(Nederlands) De bondgenoten en de NAVO-

partners blijven Afghanistan bijstaan met het oog op 

de veiligheid in de regio en het behoud van de 

verwezenlijkingen, om te vermijden dat het land 

opnieuw een basis voor terroristische groeperingen 

wordt. 

 

(En français) Avec l’entrée en fonction du président 

Biden, on s’est demandé ce que les États-Unis 

feraient prochainement en Afghanistan. 

L’administration américaine a mené des 

consultations qui ont conduit à considérer possible 

un retrait total de ses troupes d’ici le 11 septembre 

2021.  

 

(Frans) Met het aantreden van president Biden rees 

de vraag wat de Amerikanen binnenkort in 

Afghanistan zouden doen. De Amerikaanse 

regering heeft overleg gepleegd, wat geleid heeft tot 

de overweging dat een volledige terugtrekking van 

de Amerikaanse troepen tegen 11 september 2021 

mogelijk zou zijn. 

 

(En néerlandais) La Belgique adhère à la décision 

de retrait de la force militaire internationale 

d'Afghanistan.  

 

(Nederlands) België sluit zich aan bij de beslissing 

om de internationale troepenmacht uit Afghanistan 

terug te trekken.  
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(En français) Il a été convenu avec notre partenaire 

allemand que les derniers soldats belges à Mazâr-e 

Sharîf reviendront pour l’été. Les effets d’un retour 

anticipé sur le budget de la mission sont difficiles à 

estimer. Des ressources supplémentaires seraient 

nécessaires si les talibans accroissaient leur 

recours à la force.  

 

Si l’OTAN demande à la Belgique des efforts 

supplémentaires pour la sécurité en Afghanistan ou 

pour soutenir d’autres missions, la Défense 

évaluera sa contribution en fonction du personnel, 

de l’équipement et du budget disponible.  

 

La présence ininterrompue de la Défense en 

Afghanistan a démontré la solidarité de la Belgique 

contre le terrorisme international et en soutien du 

peuple afghan. Nous déplorons les nombreuses 

pertes militaires et civiles de ces vingt ans de 

conflit.  

 

(Frans) We hebben met onze Duitse partner 

afgesproken dat de laatste Belgische soldaten in 

Mazar-i-Sharif tegen de zomer terugkeren. De 

gevolgen van een vervroegde terugkeer voor het 

budget van de missie zijn moeilijk in te schatten. Er 

zullen extra middelen nodig zijn als de taliban 

opnieuw meer geweld gebruiken.  

 

Als de NAVO vraagt dat ons land bijkomende 

inspanningen levert voor de veiligheid in 

Afghanistan of om andere missies te steunen, zal 

Defensie haar bijdrage evalueren op basis van het 

personeel, de uitrusting en het beschikbare budget.  

 

Uit de onafgebroken aanwezigheid van Defensie in 

Afghanistan is gebleken hoe solidair ons land zich 

opstelt in de strijd tegen het internationale 

terrorisme en ter ondersteuning van de Afghaanse 

bevolking. We betreuren de vele militaire en 

burgerslachtoffers die dit twintig jaar durende 

conflict geëist heeft.  

 

(En néerlandais) Dans le cadre de la mission 

Resolute Support, les troupes afghanes sont 

formées depuis des années à la reprise des 

missions de sécurité. Le commandement de cette 

mission est responsable du transfert de toutes les 

tâches de sécurité. Dans la région de Mazar-i-

Sharif, il s'agit en l'occurrence de nos partenaires 

allemands.  

 

(Nederlands) Sinds meerdere jaren worden de 

Afghaanse troepen in het kader van de Resolute 

Support Mission getraind om de 

veiligheidsopdrachten over te nemen. Het 

commando van die missie is verantwoordelijk voor 

de overdracht van alle veiligheidstaken. Voor de 

regio van Mazar-i-Sharif gaat het om onze Duitse 

partners. 

 

(En français) Par cette présence, l'Afghanistan n'est 

plus le repaire du terrorisme international et la 

situation sociale, économique et politique s'y 

améliore comme celle des droits des femmes, des 

enfants, des minorités et la liberté des médias. Ces 

efforts auraient été impossibles sans l'engagement 

de la Belgique et de ses alliés.  

 

Les États-Unis souhaitent une meilleure 

collaboration entre l'Europe et l'OTAN. Pour eux, les 

deux organisations sont un multiplicateur de forces 

crucial pour un ordre international plus stable. 

 

(Frans) Dankzij die aanwezigheid is Afghanistan 

niet langer het schuiloord van het internationaal 

terrorisme en de politieke, economische en sociale 

situatie alsook de rechten van vrouwen, kinderen, 

minderheden en de mediavrijheid gaan erop vooruit. 

Die inspanningen zouden onmogelijk geweest zijn 

zonder de inzet van België en zijn bondgenoten. 

 

De Verenigde Staten wensen een betere 

samenwerking tussen Europa en de NAVO. Voor 

de VS vergroten de twee organisaties op cruciale 

wijze de slagkracht die er nodig is om tot een 

stabielere wereldorde te komen. 

 

(En néerlandais) Enfin, les alliés ont souligné 

l'importance des négociations de paix à Doha.  

 

(Nederlands) De bondgenoten hebben tot slot 

gewezen op het belang van de 

vredesonderhandelingen in Doha. 

 

01.09  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Vingt 

ans d'occupation laissent de profondes traces. 

L'âge médian de la population afghane en 2018 

était de 19 ans, c'est dire que plus d'un Afghan sur 

deux a toujours connu une présence de l'OTAN. La 

situation est complexe depuis longtemps. Malgré 

des avancées, le risque de ce retrait est la reprise 

du pays par les talibans.  

 

01.09  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Twintig 

jaren van bezetting laten diepe sporen na. In 2018 

was de mediane leeftijd van de Afghaanse 

bevolking 19 jaar, wat betekent dat meer dan de 

helft van de Afghanen altijd een NAVO-

aanwezigheid gekend heeft. De toestand is al lang 

complex. Ondanks de geboekte vooruitgang 

riskeert men door die terugtrekking dat de taliban 

opnieuw de macht grijpen in dat land.  
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Un bilan complet est nécessaire. J'ai demandé un 

travail de fond en commission pour rédiger un 

rapport d'évaluation et des recommandations. Le 

débat parlementaire préalable devrait être 

systématique sur les objectifs militaires.  

 

 

Men moet een volledige balans opmaken. Ik heb in 

de commissie gevraagd om diepgravend inhoudelijk 

werk te verrichten teneinde een evaluatieverslag en 

aanbevelingen op te stellen. Er moet systematisch 

een voorafgaand parlementair debat gevoerd 

worden over de militaire doelstellingen.  

 

Le président: Nous reviendrons sur cette question 

lors du prochain ordre des travaux.  

 

De voorzitter: We zullen die vraag bespreken bij de 

eerstkomende regeling der werkzaamheden. 

 

01.10  André Flahaut (PS): Il y a eu un débat 

parlementaire avant de s'engager en Afghanistan.  

 

01.10  André Flahaut (PS): Aan ons engagement 

in Afghanistan is er een parlementair debat 

voorafgegaan.  

 

01.11  Jasper Pillen (Open Vld): La réaction rapide 

de la ministre est une bonne chose. L'Allemagne 

est un important pays partenaire. Il est évident que 

l'Afghanistan ne disparaîtra pas de sitôt de l'ordre 

du jour de cette commission. J'attends en tout cas 

avec intérêt les débats et le suivi de la mission de 

retrait.  

 

01.11  Jasper Pillen (Open Vld): Het is goed dat de 

minister zo snel heeft geschakeld. Duitsland is een 

belangrijk partnerland. Afghanistan zal inderdaad 

niet snel van de agenda van deze commissie 

verdwijnen. Ik kijk alvast uit naar de debatten en de 

opvolging van de terugtrekkingsmissie. 

 

01.12  Theo Francken (N-VA): Should I stay or 

should I go? C'est la question récurrente depuis des 

années à propos de l'Afghanistan. Nous 

n'échapperons de toute façon pas à la controverse, 

quelle que soit la décision. L'accord ne sera pas 

respecté. Le retour au pouvoir des talibans sera 

l'unique résultat de ce retrait occidental. Ce serait 

une terrible régression pour le développement, pas 

uniquement du pays, mais aussi de la région. De 

plus, n'oublions pas que les talibans continuent à 

générer de plantureux revenus de la production 

d'héroïne et d'opium. Il est probable que d'ici 

quelques années, les seigneurs de la guerre 

reprendront possession du pays, à l'exception peut-

être de la capitale.  

 

J'attends en tout cas les auditions avec impatience.  

 

01.12  Theo Francken (N-VA): Should I stay or 

should I go? Dat is al vele jaren de hamvraag als 

het over Afghanistan gaat. Elke beslissing zal 

sowieso omstreden zijn. Het akkoord wordt niet 

gerespecteerd. Het enige resultaat van de westerse 

terugtrekking zal zijn dat de taliban opnieuw de 

baas worden in Afghanistan. Dat zou een enorme 

stap achterwaarts zijn in de ontwikkeling, niet alleen 

van het land, maar ook van de regio. We mogen 

ook niet vergeten dat de taliban nog altijd ruime 

inkomsten uit heroïne- en opiumproductie halen. 

Wellicht nemen de warlords binnen enkele jaren 

opnieuw bezit van het land, misschien met 

uitzondering van de hoofdstad.  

 

 

Ik kijk alvast uit naar de hoorzittingen. 

 

La nécessité d'accorder une plus grande attention à 

la cohérence et à la concertation et d'éviter de 

conclure des accords unilatéralement a déjà fait 

l'objet de nombreuses discussions au sein de 

l'OTAN Je constate néanmoins que les Américains 

ont pris cette décision en solo et que l'OTAN a tout 

simplement suivi. Ce n'est pas faire preuve d'une 

grande cohérence. 

 

Er is binnen de NAVO al vaker discussie geweest 

over de nood aan meer coherentie en overleg en 

over het vermijden van eenzijdige afspraken. Ik stel 

echter vast dat de Amerikanen dit alleen hebben 

beslist en dat de NAVO gewoon is gevolgd. Dat is 

niet erg consequent. 

 

01.13  Kattrin Jadin (MR): L'Histoire tranchera, 

mais nous n'avons pas réussi à mener le processus 

démocratique nécessaire à l'avancement des droits 

fondamentaux. C'est un échec, puisque nous 

laissons l'Afghanistan aux mains des talibans. Je 

suis très inquiète du sort des femmes et des 

enfants, qui avaient un espoir d'émancipation et qui 

le perdent dans de nombreux domaines.  

01.13  Kattrin Jadin (MR): De geschiedenis zal het 

uitwijzen maar we zijn er niet in geslaagd het 

democratische proces dat nodig is om de 

grondrechten te bevorderen, tot een goed einde te 

brengen. We hebben gefaald aangezien we 

Afghanistan in handen van de taliban laten. Ik maak 

me grote zorgen over het lot van de vrouwen en de 

kinderen, die hoopten op emancipatie maar die op 
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Je vous félicite de la coordination avec votre 

homologue allemand pour le phasage du retrait de 

nos troupes. Mais nous restons les suiveurs des 

États-Unis: c'est problématique, d'autant que nous 

visons, par des résolutions, à redéfinir nos relations 

transatlantiques et la défense européenne pérenne 

que nous souhaitons.  

 

tal van vlakken die hoop in rook zien opgaan. 

 

Ik wil u feliciteren omdat u de gefaseerde 

terugtrekking van onze troepen goed gecoördineerd 

hebt met uw Duitse ambtgenoot. We blijven echter 

nalopers van de Verenigde Staten: dat is 

problematisch, te meer omdat we met resoluties 

een nieuwe invulling willen geven aan onze trans-

Atlantische betrekkingen en aan de door ons 

gewenste duurzame Europese defensie.  

 

01.14  Christophe Lacroix (PS): Merci pour la 

clarté de la réponse et pour la ligne cohérente dont 

la ministre n’a jamais dévié.  

 

01.14  Christophe Lacroix (PS): Ik dank u voor uw 

duidelijk antwoord en voor de coherente beleidslijn, 

waar de minister nooit van afgeweken is.  

 

01.15  Annick Ponthier (VB): La guerre en 

Afghanistan dans le cadre de la "guerre à la terreur" 

s'est indéniablement transformée en échec, avec 

plus de 2 000 militaires tués, 20 000 blessés, un 

coût dépassant 3 milliards de dollars et un pays qui 

est à 90 % hors du contrôle du gouvernement 

afghan. En dépit de tous nos efforts, les talibans y 

règnent toujours en maîtres. La décision américaine 

de retirer les troupes était donc justifiée. 

 

 

 

Si je vous ai bien compris, la demande d'aide de 

l'un de nos partenaires pour assurer un suivi 

ultérieur fait toujours l'objet d'une évaluation. À cet 

égard, je plaide pour l'insertion d'office d'une 

stratégie de sortie et d'une évaluation dans tous nos 

engagements futurs. Je suggère de réaliser une 

évaluation approfondie de l'intégralité de notre 

engagement au cours des vingt dernières années, 

éventuellement au moyen d'auditions.  

 

01.15  Annick Ponthier (VB): De oorlog in 

Afghanistan in het raam van de Amerikaanse war 

on terror is onmiskenbaar een mislukking 

geworden, met meer dan 2.000 gesneuvelde 

militairen, 20.000 gewonden, een kostprijs van 

meer dan 3 miljard dollar en een land dat voor 90 % 

buiten de controle valt van de Afghaanse regering. 

Ondanks al onze inspanningen zijn de taliban daar 

nog steeds de baas. De Amerikaanse beslissing om 

de troepenmacht terug te trekken was dan ook 

terecht.  

 

Ik heb begrepen dat een steunaanvraag om een en 

ander verder op te volgen op vraag van een van 

onze partners altijd wordt geëvalueerd. In dit 

verband pleit ik ervoor om standaard een 

exitstrategie en een evaluatie op te nemen in al 

onze toekomstige engagementen. Ik stel voor om 

eens een grondige evaluatie te maken van onze 

integrale inzet over de afgelopen twintig jaar, 

eventueel via hoorzittingen.  

 

01.16  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) (en 

néerlandais): La ministre n'a hélas pas répondu à 

nos questions et inquiétudes à ce sujet. Il est 

absurde que nous devions aller chercher nos 

informations dans le New York Times. Nous 

n'avons pas non plus une vision particulièrement 

claire de la situation. En effet, si la ministre retire 

ses troupes, qu'en est-il d'éventuelles forces privées 

sur place? 

 

Le président: Monsieur Colebunders, je me félicite 

d'entendre que vous allez chercher vos informations 

chez les Américains. (Sourires) 

 

01.16  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) 

(Nederlands): De minister is jammer genoeg niet 

ingegaan op onze vragen en bekommernissen ter 

zake. Het lijkt absurd dat wij onze info uit The New 

York Times moeten halen. Er is ook nog veel 

onduidelijkheid, want de minister mag dan wel 

troepen terugtrekken, maar wat met eventuele 

privémachten daar?  

 

 

De voorzitter: Mijnheer Colebunders, het is goed 

om te vernemen dat u uw informatie bij de 

Amerikanen haalt. (Glimlachjes) 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

02 Débat d'actualité sur l'incendie à Brecht et 

questions jointes de 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'incendie du domaine militaire et de la 

réserve naturelle Groot Schietveld à Brecht" 

02 Actualiteitsdebat over de brand in Brecht en 

toegevoegde vragen van 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militair domein 

en natuurgebied Groot Schietveld in Brecht" 
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(55016819C) 

- Darya Safai à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L'incendie survenu au Groot Schietveld" 

(55016821C) 

- Jef Van den Bergh à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Les exercices de tir dans des 

domaines militaires et réserves naturelles en cas 

de sécheresse" (55016830C) 

- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'incendie sur le domaine militaire de 

Brecht" (55016844C) 

- Kattrin Jadin à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L’incendie au domaine militaire de Brecht" 

(55016971C) 

- Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L’incendie au domaine militaire de 

Brecht" (55016987C) 

- Gaby Colebunders à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'incendie au domaine militaire de 

Brecht" (55016995C) 

- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L'incendie au Groot Schietveld" (55016999C) 

- Wouter De Vriendt à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'incendie au domaine militaire et 

sur le site naturel de Brecht" (55017010C) 

- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'incendie au domaine militaire de 

Brecht" (55017011C) 

 

(55016819C) 

- Darya Safai aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De brand op het Groot Schietveld" 

(55016821C) 

- Jef Van den Bergh aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De schietoefeningen in militaire 

domeinen en heidegebieden bij droogte" 

(55016830C) 

- Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55016844C) 

- Kattrin Jadin aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De brand op het militaire domein in Brecht" 

(55016971C) 

- Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55016987C) 

- Gaby Colebunders aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55016995C) 

- Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De brand op het Groot Schietveld" 

(55016999C) 

- Wouter De Vriendt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militair domein 

en natuurgebied in Brecht" (55017010C) 

- Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De brand op het militaire domein 

in Brecht" (55017011C) 

 

02.01  Annick Ponthier (VB): Le 23 avril, un 

important incendie s'est déclaré dans le domaine 

militaire et la réserve naturelle Groot Schietveld à 

Brecht. La phase provinciale du plan catastrophe a 

été enclenchée. L'incendie se serait déclaré après 

un exercice de tir militaire.  

 

Est-ce le premier incident de ce genre? Quels 

enseignements la Défense peut-il en tirer? Quelles 

sont les conséquences financières ou autres de 

l'incendie pour la Défense? Quelle a été la 

contribution de la Défense en termes d'assistance 

et de communication? La procédure prescrite a-t-

elle été suivie? Quel est le rôle de l'Agentschap 

voor Natuur en Bos? Voudriez-vous également 

fournir des explications au sujet de l'aide extérieure 

qui a été proposée? 

 

02.01  Annick Ponthier (VB): Op 23 april brak een 

grote brand uit op het militair domein en 

natuurgebied Groot Schietveld in Brecht. Het 

provinciaal rampenplan werd afgekondigd. De 

brand zou zijn ontstaan na een militaire 

schietoefening.  

 

Is dit het eerste dergelijke incident? Welke lering 

kan Defensie daaruit trekken? Welke financiële of 

andere impact heeft de brand voor Defensie? Wat 

was de bijdrage van Defensie in de hulp en de 

communicatie? Werd de voorgeschreven procedure 

gevolgd? Welke rol speelt het Agentschap voor 

Natuur en Bos? Graag ook toelichting bij de 

buitenlandse hulp die werd geboden.  

 

02.02  Darya Safai (N-VA): Quelle est l'origine de 

l'incendie? Comment la Défense a-t-elle 

communiqué et quelles actions a-t-elle entreprises? 

À combien le risque d'incendie avait-il été évalué 

avant l'exercice? De quels dispositifs anti-incendie 

le domaine militaire était-il équipé? Quels accords 

existait-il avec les corps locaux de sapeurs-

pompiers pour permettre qu'ils arrivent à temps? 

Comment les dégâts naturels seront-ils évalués? 

Quels sont les dommages qu'a subis la Défense? 

02.02  Darya Safai (N-VA): Wat was de aanleiding 

van de brand? Hoe communiceerde Defensie en 

welke acties werden er ondernomen? Hoe werd het 

brandrisico voor de oefening ingeschat? Welke 

brandbestrijdingsmiddelen waren op het militair 

domein aanwezig? Welke afspraken zijn er met de 

lokale brandweerkorpsen om tijdige interventies 

mogelijk te maken? Hoe wordt de schade aan de 

natuur ingeschat? Welke schade heeft Defensie 

zelf hierbij opgelopen? Wat zijn de mogelijke 
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Quelles seront les conséquences financières 

possibles pour la Défense? 

 

financiële gevolgen voor Defensie? 

 

02.03  Jef Van den Bergh (CD&V): L'incendie qui a 

entraîné l'évacuation des riverains a fortement 

impressionné. L'organisation d'exercices de tir en 

période de sécheresse soulève néanmoins des 

questions.  

 

Combien d'incendies de bruyères consécutifs à des 

exercices de tir militaires ont-ils été recensés ces 

dernières années? Sur quelle base a-t-il été décrété 

que la région de bruyères n'était pas trop sèche 

pour y procéder à des exercices de tir? Quelle est la 

politique générale en la matière?  

 

02.03  Jef Van den Bergh (CD&V): De brand, 

waardoor omwonenden moesten worden 

geëvacueerd, heeft een diepe indruk gemaakt. Dat 

in een droge periode schietoefeningen worden 

georganiseerd, doet toch vragen rijzen.  

 

Hoeveel heidebranden hebben de voorbije jaren 

plaatsgevonden als gevolg van militaire 

schietoefeningen? Hoe werd beslist of het 

heidegebied al dan niet te droog was voor het 

houden van schietoefeningen? Wat is het algemene 

beleid ter zake?  

 

02.04  Kris Verduyckt (Vooruit): Une bonne 

collaboration entre la Défense et les corps de 

pompiers est importante. Au Limbourg, par 

exemple, les corps de pompiers sont bien équipés 

et sont familiarisés avec les feux de bruyères. 

Toutefois, selon les services d'incendie, les accords 

ne seraient pas optimaux. Je demande à la ministre 

de s'atteler à un plan et un protocole clairs de lutte 

contre l'incendie ainsi qu'à des accords clairs quant 

à la répartition des tâches. 

 

Le débat touche aussi à la gestion des espaces 

naturels. La nature s'assèche de plus en plus en 

conséquence du réchauffement climatique. Ces 

cinq dernières années, on a dénombré huit 

incendies sur des domaines militaires à la suite 

d'exercices de tir. La gestion des forêts dans notre 

pays se traduit par une charge d'incendie 

croissante. 

 

Les directives en vigueur concernant le déploiement 

de matériel supplémentaire de lutte contre l'incendie 

doivent être revues, précisément en raison des 

changements qui s'opèrent dans la nature et dans 

notre environnement.  

 

02.04  Kris Verduyckt (Vooruit): Een goede 

samenwerking tussen Defensie en de 

brandweerkorpsen is belangrijk. In Limburg 

bijvoorbeeld zijn er goed uitgeruste 

brandweerkorpsen die ervaring hebben met 

heidebranden. De afspraken zouden volgens de 

brandweer echter niet optimaal zijn. Ik vraag de 

minister om werk te maken van een duidelijk 

brandbestrijdingsplan en -protocol en van duidelijke 

afspraken over de taakverdeling. 

 

Daarnaast is dit ook een debat over natuurbeheer. 

Door de klimaatopwarming wordt de natuur steeds 

droger. De voorbije vijf jaar waren er acht branden 

op militaire domeinen naar aanleiding van 

schietoefeningen. Door het bosbeheer in ons land 

ligt er steeds meer brandlast in de bossen.  

 

 

 

De geldende richtlijnen omtrent de inzet van 

bijkomend brandbestrijdingsmateriaal moeten 

worden herbekeken, precies omdat de natuur en 

onze omgeving veranderen.  

 

02.05  Christophe Lacroix (PS): Le 23 avril, un 

incendie s'est déclaré au domaine de Brecht. Les 

conclusions du parquet sur les responsabilités de 

vos prédécesseurs dans ce feu m'intéresseront! 

 

 

Le véhicule de pompiers sur le site était non-

opérationnel et le personnel de lutte contre les 

incendies serait à la retraite. Or, ce camp relève du 

niveau 2 dans l'analyse de risque d'incendie de 

l'armée. Selon le SLFP Défense, il y a aujourd'hui 

un quota restreint de militaires qui doivent effectuer 

ce job en cumul, rendant l'organisation difficile. 

 

 

C'est le résultat du plan d'externalisation de l'ancien 

02.05  Christophe Lacroix (PS): Op 23 april is er 

op het domein van Brecht een brand uitgebroken. Ik 

ben zeer benieuwd naar de conclusies van het 

parket over de verantwoordelijkheden van uw 

voorgangers met betrekking tot die brand!  

 

De brandweerwagen op de site was niet 

operationeel en het brandbestrijdingspersoneel zou 

met pensioen zijn. In de brandrisicoanalyse van het 

leger wordt dat kamp echter op niveau 2 

ingeschaald. Volgens VSOA Defensie staat er 

vandaag een beperkt aantal militairen voor die 

opdracht in en ze moeten die taak erbij nemen, wat 

de organisatie bemoeilijkt. 

 

Dat is het gevolg van de uitbestedingsplannen van 
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ministre Vandeput. La Défense est passée de 

30 512 agents en 2015 à 24 862 en 2021. Des 

collègues qui s'en plaignent ont été les complices 

de cette politique! 

 

 

L'incendie de Brecht aurait-il pu être évité? N'y a-t-il 

pas déséquilibre entre les fonctions d'appui et 

l'augmentation de l'utilisation des stands de tir? 

Reverrez-vous la formation à la gestion de risque 

d'incendie? Votre politique de recrutement de 

10 000 personnes assurera-t-elle les missions de la 

Défense et remplacera-t-elle les départs à la 

retraite? 

 

voormalig minister Vandeput. Het aantal 

personeelsleden van Defensie is gedaald van 

30.512 in 2015 naar 24.862 in 2021. Bepaalde 

collega's die daar nu over klagen, waren destijds 

medeplichtig aan dat beleid! 

 

Kon de brand in Brecht voorkomen worden? Is er 

geen onevenwicht tussen de ondersteunende 

functies en het frequentere gebruik van de 

schietstanden? Zult u de opleiding voor het 

brandrisicobeheer herzien? Zal de rekrutering van 

10.000 personeelsleden waarin uw beleid voorziet 

ervoor zorgen dat Defensie haar opdrachten kan 

vervullen en zal dat aantal toereikend zijn om de 

militairen die met pensioen vertrekken te 

vervangen?  

 

02.06  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) (en 

néerlandais): La Défense organise des exercices de 

tir alors que le temps est sec, et ce, en l'absence de 

camion de pompiers et de pompiers formés à cet 

effet. Si la Défense affirme alors que la procédure a 

été observée correctement, c'est que cette 

procédure n'est pas adéquate. Appel a, en outre, dû 

être fait à des hélicoptères néerlandais pour larguer 

de l'eau, parce que les sacs de lutte contre les 

incendies n'étaient pas compatibles avec nos 

hélicoptères. Les mesures d'économie prises des 

années durant ont privé la défense de moyens pour 

la prévention contre les incendies et la formation en 

la matière, mais un budget a bel et bien été dégagé 

pour des avions de combat. 

 

Quelle est la cause de cet incendie? Quelle 

procédure est-elle suivie lorsqu'un incendie se 

déclare lors d'exercices de tir? À quelles conditions 

l'organisation d'exercices de tir, par exemple par 

temps sec, est-elle soumise? Les procédures 

seront-elles modifiées, le cas échéant? Un budget 

plus important sera-t-il prévu?  

 

02.06  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) 

(Nederlands): Defensie organiseert 

schietoefeningen in een droge periode, terwijl er 

noch een brandweerwagen noch opgeleide 

brandweerlieden aanwezig zijn. Als Defensie dan 

beweert dat de procedure correct is gevolgd, moet 

er duidelijk iets schorten aan die procedure. Ook 

moest er een beroep worden gedaan op 

Nederlandse blushelikopters, omdat de bluszakken 

niet compatibel waren met onze eigen helikopters. 

Door jarenlange besparingen ontbreekt het 

Defensie aan middelen voor brandpreventie en 

-opleiding, maar er is wel een budget voor 

gevechtsvliegtuigen.  

 

 

Wat was de oorzaak van de brand? Welke 

procedure wordt er gevolgd wanneer een brand 

uitbreekt bij schietoefeningen? Welke voorwaarden 

gelden voor het organiseren van schietoefeningen, 

bijvoorbeeld bij droog weer? Zullen de procedures 

desnoods worden aangepast? Zal er in een groter 

budget worden voorzien?  

 

La ministre a déjà manifesté son intention d'investir 

davantage en personnel et en matériel essentiel. 

Elle souhaite, en outre, inscrire l'aide à la nation 

parmi les priorités opérationnelles. Pourrait-elle 

confirmer cette intention? Cette priorité est-elle 

compatible avec de gros investissements en 

matériel offensif?  

 

De minister heeft al aangegeven dat ze meer wil 

investeren in personeel en essentieel materiaal. 

Ook wil ze van hulp aan de natie een operationele 

prioriteit maken. Kan zij die intentie bevestigen? Is 

dat wel verenigbaar met grote investeringen in 

offensief materiaal? 

 

02.07  Jasper Pillen (Open Vld): La ministre 

pourrait-elle préciser les circonstances de 

l'incendie? Quelles sont les enquêtes en cours? 

Quelles sont les procédures à suivre en cas 

d'incendie? Quel est l'effectif de pompiers présent 

sur place? Quel est le matériel à leur disposition? 

Combien de membres du personnel assurent-ils la 

gestion du terrain du Groot Schietveld? Combien 

d'entre eux y sont-ils effectivement actifs? Quelles 

02.07  Jasper Pillen (Open Vld): Kan de minister 

de omstandigheden van de brand schetsen? Welke 

onderzoeken lopen er? Wat zijn de te volgen 

procedures bij brand? Hoeveel brandweerlieden zijn 

er ter plaatse? Over welk materiaal beschikken ze? 

Hoeveel personeelsleden zijn verantwoordelijk voor 

het beheer van het Groot Schietveld? Hoeveel van 

hen zijn daar daadwerkelijk actief? Welke 

opdrachten voeren zij uit? 
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missions exécutent-ils? 

 

Deux hélicoptères néerlandais et un hélicoptère de 

la police fédérale ont aidé à circonscrire l'incendie. 

Pourquoi des hélicoptères militaires belges n'ont-ils 

pas été déployés? Pourquoi le projet d'équiper nos 

hélicoptères d'un 'bambi bucket' a-t-il autrefois été 

abandonné?  

 

 

 

Twee Nederlandse helikopters en een helikopter 

van de federale politie hebben geholpen bij de 

bluswerkzaamheden. Waarom werden er geen 

Belgische militaire helikopters ingezet? Waarom 

werd het project om onze helikopters met een 

bambi bucket uit te rusten, eertijds afgevoerd? 

 

02.08  Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen): Le 

vendredi 23 avril, lors d'un exercice de tir au 

domaine militaire de Brecht, un grand incendie s'est 

déclaré et a ravagé 700 à 800 hectares de zone 

naturelle. 

 

Comment les procédures vont-elles être revues afin 

d'éviter que de telles catastrophes se reproduisent? 

La ministre considère-t-elle la protection de la 

nature et de l'environnement comme l'une des 

priorités de la Défense? Est-il tenu compte de la 

saison de nidification lors de la planification 

d'exercices militaires? Pourquoi n'a-t-il pas été tenu 

compte, dans le cadre de la planification des 

opérations militaires, du risque plus élevé d'incendie 

durant la période d'avril à août? 

 

La ministre avait-elle connaissance de l'absence de 

militaires titulaires d'un brevet de pompier? Ce 

problème se présente-t-il également dans d'autres 

zones d'entraînement? La formation de pompier 

fait-elle partie des projets politiques de la ministre? 

Dans quel délai les militaires peuvent-ils être 

formés? 

 

Quels sont les coûts estimés des dégâts? Combien 

les travaux d'extinction ont-ils coûté à eux seuls? 

Qui supporte ces frais? 

 

02.08  Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen): Op 

vrijdag 23 april is op het militair domein in Brecht bij 

een schietoefening een grote brand uitgebroken, die 

700 tot 800 hectare natuurgebied heeft verwoest.  

 

 

Hoe zullen de procedures worden aangepast om 

zulke rampen in de toekomst te vermijden? 

Beschouwt de minister de bescherming van de 

natuur en het milieu als een prioriteit voor Defensie? 

Wordt bij de planning van militaire oefeningen 

rekening gehouden met het broedseizoen? Waarom 

werd er bij de militaire planning geen rekening 

gehouden met het grotere brandrisico in de periode 

van april tot augustus? 

 

 

Was de minister op de hoogte van de afwezigheid 

van militairen met een brevet als brandweerman? 

Doet dat probleem zich ook voor op andere 

oefenterreinen? Maakt de opleiding tot 

brandweerman deel uit van de beleidsplannen van 

de minister? Binnen welke termijn kunnen zij 

worden opgeleid? 

 

Wat zijn de geraamde kosten van de schade? 

Hoeveel hebben alleen al de bluswerkzaamheden 

gekost? Wie staat in voor die kosten? 

 

02.09  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Cette 

semaine, un incendie s'est déclaré sur le domaine 

militaire Groot Schietveld de Brecht. Le parquet a 

ouvert une enquête. Il n'y avait pas de véhicule de 

pompiers sur le site comme requis. De plus, le 

personnel formé contre le feu est retraité depuis des 

années sans avoir été remplacé, dans l'attente de la 

désignation d'un partenaire privé. Les coupes 

féroces dans les budgets publics et la privatisation à 

tout crin montrent que cela peut avoir des 

conséquences dramatiques.  

 

 

Quels sont les dégâts causés par l'incendie? Dans 

tous les domaines militaires, des formations seront-

elles organisées pour pallier les départs à la retraite 

du personnel formé contre les incendies? Comment 

éviter ce genre d'incidents? Que pensez-vous de la 

proposition de certaines organisations 

environnementales de suspendre les exercices de 

02.09  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Deze 

week is er brand uitgebroken op het militaire 

domein Groot Schietveld in Brecht. Het parket heeft 

een onderzoek ingesteld. Op de site was er geen 

brandweerauto gestationeerd, zoals vereist is. 

Bovendien is het personeel dat voor de 

brandbestrijding opgeleid is, al jaren met pensioen 

en werden die manschappen in afwachting van de 

aanstelling van een privépartner nooit vervangen. 

Het is duidelijk dat door drastisch te snoeien in de 

overheidsmiddelen en koste wat het kost te willen 

privatiseren, de gevolgen dramatisch kunnen zijn.  

 

Welke schade werd er door de brand aangericht? 

Zullen er op alle militaire domeinen opleidingen 

georganiseerd worden om de pensionering van het 

voor de brandbestrijding opgeleide personeel te 

ondervangen? Hoe kan dit soort incidenten 

voorkomen worden? Wat vindt u van het voorstel 

van bepaalde milieuverenigingen om de 
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tir le temps de réparer les dégâts? 

 

schietoefeningen op te schorten totdat de schade 

hersteld is?  

 

02.10  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): L'enquête sur les causes de l'incendie 

étant toujours en cours, il n'est pas encore possible 

d'établir les causes ou les responsabilités de cet 

incident. 

 

Le feu a été constaté peu après 9 h du matin au 

cours d'un exercice de tir du 11ème bataillon du 

Génie sur le domaine Groot Schietveld. Avertis vers 

9 h 15, les pompiers sont arrivés sur les lieux aux 

alentours de 9 h 30. La phase communale du plan 

catastrophe, suivie par la phase provinciale, a été 

déclenchée peu après. Deux bouteurs et une 

section du personnel ont été dépêchés sur place 

pour accompagner le travail des pompiers et sont 

restés en état d'alerte durant le reste du week-end. 

 

02.10 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Het onderzoek naar de oorzaak loopt nog. Er 

kunnen dan ook nog geen uitspraken worden 

gedaan over oorzaak of schuld. 

 

 

De brand werd even na 9 uur 's morgens 

opgemerkt tijdens een schietoefening van het 

11de bataljon Genie op het Groot Schietveld. Rond 

9.15 uur werd de brandweer verwittigd, die rond 

9.30 uur ter plaatse was. Even later werd de 

gemeentelijke fase van het rampenplan 

afgekondigd, gevolgd door de provinciale fase. Er 

werden twee bulldozers en één sectie personeel 

ingezet ter ondersteuning van de brandweer, die 

ook de rest van het weekend paraat is gebleven. 

 

(En français) Au début de l'incendie, la 

communication s'est concentrée au niveau du 

Centre de crise provincial, conformément à la 

procédure. Ce sont d'abord les pompiers qui ont 

communiqué. Notre cellule porte-parole et le 

service de presse de la Défense ont été informés 

par les services du commandant de province et ont 

répercuté les informations disponibles aux médias.  

 

 

La DG StratCom a publié un article le 23 avril à la 

fin de la phase provinciale. Le 24 avril, j'ai visité les 

lieux avec le DACOS opérations et entraînements, 

visite suivie d'un point presse. Le 25 avril, le vice-

chef de la Défense est passé à De Zevende Dag et 

la cellule porte-parole a répondu aux médias.  

 

(Frans) Toen de brand uitbrak, werd de 

communicatie samengebracht bij het Provinciaal 

Crisiscentrum, conform de procedure. De 

brandweer heeft als eerste gecommuniceerd. Onze 

cel Spokesperson (woordvoerders) en de 

persdienst van Defensie werden op de hoogte 

gebracht door de diensten van de 

provinciecommandant en hebben de beschikbare 

informatie doorgegeven aan de media. 

 

De Algemene Directie Strategische Communicatie 

(DG StratCom) heeft op 23 april een 

artikel gepubliceerd, aan het eind van de provinciale 

fase. Op 24 april heb ik samen met de DACOS 

Operaties en Training de locatie bezocht, waarna er 

een persbriefing plaatsvond. Op 25 april was de 

vicechef Defensie aanwezig in De Zevende Dag en 

heeft de cel Spokesperson de media te woord 

gestaan. 

 

(En néerlandais) Par le passé, il y a également eu 

des feux de bruyère dans les domaines militaires 

belges, mais jamais d'une telle ampleur. Sur tous 

les terrains d'exercices, il existe des codes de 

couleur pour les différentes phases d'incendie, 

codes qui déterminent les actions autorisées à ce 

moment-là et les mesures de sécurité qui y sont 

associées. Ce n'est qu'en cas de stade d'incendie 

"rouge" que tout exercice de tir en plein air est 

interdit. Le mardi 20 avril, le stade d'incendie 

"jaune" était d'application tant pour le grand que 

pour le petit champ de tir. 

 

Chaque domaine militaire dispose d'un plan avec 

des accords et une répartition des tâches avec les 

corps de pompiers locaux. Le plan de Brasschaat a 

été adapté pour la dernière fois en 2015. Les 

pompiers locaux se trouvent à proximité du champ 

(Nederlands) Er waren in het verleden nog 

heidebranden op Belgische militaire domeinen, 

maar nooit eerder van deze omvang. Op alle 

oefenterreinen gelden er kleurencodes voor de 

diverse brandstadia die bepalen welke acties er op 

dat moment zijn toegelaten en welke 

veiligheidsmaatregelen erbij horen. Enkel bij 

brandstadium 'rood' worden alle schietoefeningen in 

openlucht verboden. Op dinsdag 20 april gold het 

brandstadium 'geel' voor zowel het Groot als het 

Klein Schietveld. 

 

 

Elk militair domein heeft een plan met afspraken en 

een taakverdeling met lokale brandweerkorpsen. 

Het plan van Brasschaat werd de laatste keer 

aangepast in 2015. De lokale brandweerkorpsen 

liggen aan het Schietveld en zijn het meest geschikt 
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de tir et sont les mieux placés pour combattre ces 

incendies. 

 

om deze branden te bestrijden. 

 

Le véhicule de la Défense spécifiquement destiné à 

la lutte contre les feux de forêts, qui peut contenir 

4.000 litres d'eau, n'est utilisé qu'en renfort des 

pompiers. Sa présence ne se justifiait pas.  

 

Dans les prochaines semaines, l'ampleur des 

dégâts matériels sera déterminée et nous pourrons 

alors envisager la meilleure façon de les réparer. La 

Défense fera appel à l'Agentschap voor Natuur en 

Bos (ANB) pour ces réparations. Les travaux de 

restauration seront effectués conformément à 

l'accord de coopération en matière de gestion de 

l'environnement conclu entre la Défense et l'ANB. 

Les personnes ou les organisations qui estiment 

avoir subi des dommages peuvent entreprendre 

des démarches par la voie judiciaire afin d'être 

entendues. Pour ce faire, il y a lieu d'attendre les 

résultats de l'enquête en cours. Sur la base des 

résultats définitifs et des recommandations, la 

Défense adaptera si nécessaire les procédures, le 

personnel et le matériel à mettre en œuvre. 

  

Les hélicoptères de la Défense ne sont pas équipés 

de réservoirs d'eau et ne peuvent donc pas être 

utilisés dans la lutte contre l'incendie. Ce que l'on 

appelle les bambi buckets n'ont pas reçu la 

certification nécessaire pour être utilisés en 

combinaison avec nos hélicoptères. Cette solution 

avait été envisagée en son temps pour un usage à 

bord des Tactical Transport Helicopters NH90 

belges. Toutefois, en raison de problèmes de 

sécurité, des coûts élevés et de l'absence de besoin 

opérationnel par rapport à cet équipement, en 2018, 

le SPF Intérieur a indiqué vouloir mettre fin à ce 

projet de développement. La Défense a également 

confirmé en interne ne pas vouloir poursuivre ce 

projet. Le développement a donc été arrêté.  

 

De bosbrandweerwagen van Defensie, met 

4.000 liter water, wordt enkel ingezet ter versterking 

van de brandweer. Diens aanwezigheid was niet 

voorgeschreven.  

 

De komende weken wordt de omvang van de 

materiële schade bepaald en bekijken we hoe we 

die het beste kunnen herstellen. Daartoe zal 

Defensie een beroep doen op het Agentschap voor 

Natuur en Bos (ANB). Natuurherstelwerken 

gebeuren volgens de samenwerkingsovereenkomst 

inzake natuurbeheer tussen Defensie en het ANB. 

Personen of organisaties die denken schade te 

hebben geleden, kunnen via gerechtelijke 

procedures stappen ondernemen om te worden 

gehoord. Ook daarvoor moeten we de resultaten 

van het lopende onderzoek afwachten. Op basis 

van de definitieve resultaten en de aanbevelingen 

zal Defensie de procedures en het in te zetten 

personeel en materieel aanpassen indien nodig. 

 

 

Defensie heeft geen brandbestrijdingscapaciteit met 

blusvakken onder hun helikopters. De zogenaamde 

bambi bucket is niet gecertificeerd voor gebruik met 

onze helikopters. In het verleden is die mogelijkheid 

wel onderzocht voor gebruik op de Belgische 

Tactical Transport Helicopter-variant van de NH90. 

Wegens de veiligheidsproblemen, de kosten en het 

gebrek aan operationele behoefte aan die uitrusting 

heeft de FOD Binnenlandse Zaken in 2018 

aangegeven dat ontwikkelingsproject te willen 

beëindigen. Ook intern heeft Defensie bevestigd dit 

project niet te willen voortzetten. De ontwikkeling is 

dan ook stopgezet.  

 

L'appui aérien néerlandais s'inscrit dans le cadre du 

mémorandum d’accord concernant l'exécution 

d'opérations de fire buckets, signé le 4 mars 2015 

entre le ministre belge de l'Intérieur et les ministres 

néerlandais de la Défense et de la Sécurité et de la 

Justice. La demande d'aide peut émaner du centre 

de crise provincial, après concertation avec la 

protection civile et la Défense, après activation de la 

phase provinciale ou avec l'accord du gouverneur. 

La Belgique supporte le coût de l'opération, le 

ministre de l'Intérieur procède au paiement, après 

l'envoi de la facture par les Pays-Bas.  

 

 

Les domaines militaires figurent parmi les zones 

naturelles les plus précieuses pour la faune et la 

flore. Nous nous efforçons toujours de les protéger 

De Nederlandse luchtsteun is uitgevoerd onder het 

memorandum van overeenstemming over de 

uitvoering van fire bucket operations, afgesloten op 

4 maart 2015 tussen de Belgische minister van 

Binnenlandse Zaken en de Nederlandse ministers 

van Defensie en van Veiligheid en Justitie. Het 

verzoek om steun kan gebeuren door het 

provinciaal crisiscentrum, na overleg met de civiele 

bescherming en Defensie, na afkondiging van de 

provinciale fase of mits akkoord van de gouverneur. 

België draagt de kosten en de minister van 

Binnenlandse Zaken voert de betaling uit, nadat 

Nederland de kosten heeft meegedeeld.  

 

De militaire domeinen behoren tot de meest 

waardevolle natuurgebieden voor fauna en flora. 

We streven altijd naar de bescherming en het 
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et d'en assurer la bonne gestion, tout en les utilisant 

pour former et entraîner nos militaires. La Défense 

déplore, par conséquent, qu'un incendie ait pu 

survenir. Je tiens à remercier toutes les personnes 

concernées pour leur engagement. Aucun blessé 

n'est heureusement à déplorer et l'incendie est 

resté circonscrit au domaine militaire.  

 

correct beheer ervan, in combinatie met het gebruik 

ervan voor vorming en training. Defensie betreurt 

dan ook dat de brand is kunnen ontstaan. Ik wil alle 

betrokkenen danken voor hun inzet. Gelukkig vielen 

er geen gewonden en bleef de brand beperkt tot het 

militair domein. 

 

02.11  Annick Ponthier (VB): Une des leçons à 

tirer est en tout cas qu'une bonne collaboration 

entre le département de l'Intérieur et les pompiers, 

mais aussi entre la Belgique et les Pays-Bas, est 

nécessaire. Pourquoi n'a-t-on pas plus rapidement 

misé sur une aide accrue des Pays-Bas? Une 

collaboration avec l'agence flamande "Natuur en 

Bos" (ANB) est aussi nécessaire, ce que les médias 

ont pourtant à peine relevé. Dans la zone en 

question, il existe trop peu de coupe-feux et 

l'agence n'est donc pas totalement au-delà de tout 

reproche. 

 

La réalité, c'est que la Défense n'est pas toujours 

suffisamment préparée à un éventuel incendie. Il 

s'agit d'un énième symptôme de toutes ces années 

de sous-investissements et d'une Défense traitée 

en parent pauvre.  

 

02.11  Annick Ponthier (VB): Een van de te 

trekken lessen is alvast dat een goede 

samenwerking tussen Binnenlandse Zaken en de 

brandweer, maar ook tussen België en Nederland 

nodig is. Waarom heeft men niet sneller ingezet op 

meer hulp vanuit Nederland? Er is ook 

samenwerking nodig met het Agentschap voor 

Natuur en Bos, maar dat bleef in de pers 

betrekkelijk onvermeld. In het betrokken gebied zijn 

er onvoldoende branddreven en het Agentschap is 

dus ook niet helemaal vrij te pleiten.  

 

 

De realiteit is dat Defensie niet altijd voldoende 

voorbereid is op een eventuele brand. Dit is een 

zoveelste symptoom van een jarenlang gebrek aan 

investeringen en van de stiefmoederlijke 

behandeling van Defensie.  

 

02.12  Darya Safai (N-VA): Ceci n'aurait jamais dû 

se produire. Les suites qui seront données à cet 

accident ne seront rien de plus que des tentatives 

de restaurer partiellement la région. C'est une honte 

pour la Défense. Il est politiquement mesquin de la 

part de la ministre de rejeter sur son prédécesseur 

la responsabilité d'un accident qui lui incombe.  

 

02.12  Darya Safai (N-VA): Dit had nooit mogen 

gebeuren. Wat volgt, zullen niet meer dan pogingen 

blijven om het gebied deels te herstellen. Dit is een 

blamage voor Defensie. Een ongeluk waarvoor 

deze minister verantwoordelijk is, in de schoenen 

schuiven van haar voorganger is politiek wel heel 

kleintjes.  

 

02.13  Jef Van den Bergh (CD&V): Le Grand 

champ de tir revêt le statut de domaine naturel et on 

étudie actuellement la possibilité d'en faire un parc 

national avec le Petit champ de tir et la Kalmthoutse 

Heide. Il ne faut donc certainement pas en 

minimiser la valeur, qui lui est aussi en partie 

conférée par le fait qu'il s'agit d'une zone d'exercice 

militaire. Si la lutte contre les incendies est une 

chose, la prévention est encore plus importante. 

Les exercices de tir sont-ils bien opportuns en cas 

de risque d'incendie et de code jaune décrété pour 

de telles zones? 

 

Je propose d'organiser un débat thématique sur le 

sujet au sein de la commission, dès que les 

rapports finaux seront disponibles. 

 

02.13  Jef Van den Bergh (CD&V): Het Groot 

Schietveld heeft de status van natuurdomein en 

bovendien wordt momenteel bekeken of het samen 

met het Klein Schietveld en de Kalmthoutse Heide 

een nationaal park zou kunnen worden. Men moet 

de waarde ervan dus zeker niet minimaliseren, die 

deels ook is te danken aan het feit dat dit militair 

oefengebied is. Brandbestrijding is één zaak, maar 

uiteraard is voorkomen nog belangrijker. Zijn 

schietoefeningen wel opportuun als er brandgevaar 

is en code geel wordt uitgevaardigd voor dergelijke 

gebieden?  

 

Ik suggereer om zodra de eindrapporten klaar zijn, 

hierover een themadebat te organiseren in de 

commissie. 

 

02.14  Kris Verduyckt (Vooruit): Ces domaines 

sont des zones naturelles remarquables qui 

méritent indubitablement d'être protégées. Sans 

vouloir anticiper les résultats de l'enquête, le 

capitaine des pompiers, M. Van Riel, a indiqué qu'il 

était quasi certain que l'incendie avait été provoqué 

02.14  Kris Verduyckt (Vooruit): Dit zijn prachtige 

natuurgebieden die zeker bescherming verdienen. 

Zonder vooruit te willen lopen op het onderzoek, gaf 

brandweerkapitein Van Riel al aan dat de 

combinatie van een kurkdroge natuur met 

schietoefeningen zo goed als zeker de oorzaak is. 
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par la combinaison d'un exercice de tir avec une 

forte sécheresse. Par ailleurs, les interventions de 

l'ancien ministre Vandeput ont eu des 

conséquences jusque dans ce dossier. Mais il est 

plus important de se demander comment éviter que 

pareil incident se reproduise. En effet, il y a eu 

suffisamment d'avertissements. Après cinq ans, le 

plan de sécurité devrait au moins faire l'objet d'une 

grosse mise à jour. Pour ce faire, il convient de 

réunir autour d'une même table l'ensemble des 

interlocuteurs impliqués, à savoir les pompiers et 

l'agence flamande Agentschap Natuur en Bos, voire 

même des climatologues. Actuellement, il est 

encore permis de tirer même en code "orange".  

 

Voorts hebben de ingrepen van gewezen minister 

Vandeput wel degelijk gevolgen gehad in dit 

dossier. Veel belangrijker echter is de vraag hoe we 

dit in de toekomst kunnen voorkomen, want 

waarschuwingen zijn er genoeg geweest. Na vijf 

jaar moet het veiligheidsplan minstens een stevige 

update krijgen. Daarvoor moeten alle betrokkenen 

rond de tafel gaan zitten: de brandweer, het 

Agentschap Natuur en Bos en zelfs klimatologen. 

Nu mag er zelfs bij code 'oranje' nog worden 

geschoten.  

 

02.15  Christophe Lacroix (PS): Nous attendrons 

les conclusions du juge d’instruction. Sur la base 

des effectifs disponibles et formés, la Défense a 

réagi comme elle a pu, avec l’aide des pompiers et 

des Pays-Bas. Même le syndicat libéral le dit: un 

quota restreint de militaires formés doit effectuer ce 

travail en plus de tout le reste. Parmi les 

6 000 membres du personnel en moins depuis 

2015, il y avait des pompiers, du personnel formé 

parti à la retraite et non remplacé.  

 

02.15  Christophe Lacroix (PS): Wij zullen de 

conclusies van de onderzoeksrechter afwachten. 

Met de beschikbare en opgeleide manschappen 

heeft Defensie naar best vermogen gereageerd, 

met de hulp van de brandweer en van Nederland. 

Zelfs de liberale vakbond zegt dat een beperkt 

aantal opgeleide militairen dat werk boven op al de 

rest moeten uitvoeren. Onder de 

6.000 personeelsleden die sinds 2015 zijn 

afgevloeid waren er brandweerlieden, opgeleide 

militairen die met pensioen zijn gegaan en niet 

vervangen werden. 

 

02.16  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) (en 

néerlandais): L'ajustement de la procédure aux 

nouvelles circonstances est une bonne chose. Je 

suppose que notre propre capacité en matière de 

lutte contre l'incendie sera également réexaminée. 

Quoi qu'en dise la N-VA, il est clair que les 

économies réalisées dans le département de la 

Défense peuvent avoir des conséquences 

désastreuses.  

 

La ministre considère-t-elle qu'il sera possible de 

combiner des investissements en capacités 

offensives et défensives dans le cadre budgétaire 

actuel?  

 

02.16  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) 

(Nederlands): Het is goed dat de procedure zal 

worden aangepast aan de gewijzigde 

omstandigheden. Ik ga ervan uit dat ook de eigen 

bluscapaciteit opnieuw zal worden bekeken. Het is 

duidelijk zijn dat besparingen bij Defensie kwalijke 

gevolgen kunnen hebben, wat de N-VA daarover 

ook moge beweren.  

 

 

Meent de minister dat investeringen in offensieve en 

in defensieve capaciteiten te combineren zijn 

binnen het huidige budgettaire kader?  

 

02.17  Jasper Pillen (Open Vld): Il est impossible 

de faire l'impasse sur les exercices militaires et des 

accidents peuvent toujours survenir à cette 

occasion. Un déblayage du terrain réduirait le risque 

d'incendie, mais détruirait la nature. Cette solution 

séduit très peu de personnes. 

 

Il nous faut attendre à présent les résultats de 

l'enquête et en tirer ensuite d'éventuelles leçons. 

Une chose est sûre, il faut investir dans des 

hélicoptères. En effet, ces appareils peuvent être 

déployés dans de nombreuses situations – 

éventuellement aussi pour éteindre des incendies.  

 

02.17  Jasper Pillen (Open Vld): Militaire 

oefeningen blijven nodig en daarbij kunnen altijd 

ongelukken gebeuren. Indien men de grond zou 

afgraven, daalt het brandrisico, maar vernietigt men 

ook de natuur. Weinigen zijn daarvoor te vinden.  

 

 

We moeten nu de resultaten van het onderzoek 

afwachten en dan eventueel lessen eruit trekken. 

We moeten alvast in helikoptercapaciteit investeren. 

Die tuigen kunnen immers op vele vlakken – 

eventueel ook voor brandbestrijding – worden 

ingezet.  

 

02.18  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Il n'y a 02.18  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): 
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heureusement pas eu de blessés. 

 

Je comprends l'énervement du collègue Lacroix 

face au résultat du récent désinvestissement dans 

le personnel militaire. Le gouvernement précédent a 

sacrifié la formation, le bien-être et le service public 

au profit du matériel et de la privatisation. On doit 

aujourd'hui en gérer les conséquences. Il vous 

revient de reconstruire ce qui doit l'être. Vous 

cherchez la manière la plus efficace de réparer les 

dégâts et vous avez donné le temps à la nature de 

se relever de l'incendie. Le commandant du 

bataillon s'engage à renforcer le dialogue local pour 

voir comment la Défense peut améliorer 

structurellement la formation. Celle-ci prendra en 

compte l'écologie, la sécurité incendie et la 

formation. J'espère qu'on adaptera aussi les règles 

aux conséquences du réchauffement climatique. 

 

Gelukkig zijn er geen gewonden gevallen. 

 

Ik begrijp dat collega Lacroix zich opwindt over het 

resultaat van de recente terugschroeving van de 

investeringen in het militair personeel. De vorige 

regering heeft de opleiding, het welzijn en de 

openbare dienstverlening opgeofferd ten voordele 

van het materieel en de privatisering. Vandaag 

dragen we daar de gevolgen van. U moet nu 

heropbouwen wat heropgebouwd moet worden. U 

zoekt de efficiëntste weg om de schade te 

herstellen en u geeft de natuur de tijd om de brand 

te boven te komen. De bataljonscommandant 

verbindt zich ertoe om de lokale dialoog te 

versterken met de bedoeling om na te gaan hoe 

Defensie de opleiding structureel kan verbeteren. 

Defensie zal daarbij aandacht schenken aan het 

milieu, brandveiligheid en de opleiding. Ik hoop dat 

de regels ook aangepast zullen worden aan de 

gevolgen van de klimaatopwarming. 

 

Le président: En tant que président, je ne puis 

m'immiscer dans le débat pour m'exprimer sur le 

fond. Je tiens toutefois à souligner que les 

désinvestissements dans la Défense remontent à la 

fin de la guerre froide. Il est donc un peu simpliste 

de les imputer à M. Vandeput. 

 

De voorzitter: Als voorzitter mag ik mij niet 

inhoudelijk mengen in het debat. Ik wil er wel op 

wijzen dat de desinvesteringen in Defensie al 

dateren van het einde van de Koude Oorlog. Het is 

dan ook wat kort door de bocht ze in de schoenen 

van de heer Vandeput te schuiven.  

 

02.19  Darya Safai (N-VA): Je rejoins l'avis du 

président. 

 

02.19  Darya Safai (N-VA): Ik sluit me daarbij aan.  

 

02.20  Kris Verduyckt (Vooruit): Mme Safai elle-

même a commencé par parler de responsabilité 

politique. Des économies ont été réalisées par 

plusieurs gouvernements dans le passé. 

 

02.20  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw Safai 

begon zelf over politieke verantwoordelijkheid. Er 

werd in het verleden door meerdere regeringen 

bespaard.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

03 Questions jointes de 

- Steven De Vuyst à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'étude du Bundestag concernant le TNP et 

le TIAN" (55014079C) 

- Gaby Colebunders à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'étude du Bundestag concernant 

le TNP et le TIAN" (55016993C) 

 

03 Samengevoegde vragen van 

- Steven De Vuyst aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De studie van de Bundestag met 

betrekking tot het NPT en het TPNW" 

(55014079C) 

- Gaby Colebunders aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De studie van de Bundestag 

over het NPT en het TPNW" (55016993C) 

 

03.01  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) (en 

néerlandais): Selon la ministre, la Belgique a voté 

contre la résolution de l'ONU au sujet du traité des 

Nations Unies sur l'interdiction des armes 

nucléaires (TIAN) parce que celui-ci ne serait pas le 

bon instrument pour réaliser le désarmement 

nucléaire. Le TIAN ne serait par ailleurs pas 

compatible avec l'adhésion à l'OTAN et avec le 

traité sur la non-prolifération (TNP). Une étude du 

Bundestag allemand contredit pourtant ce point de 

vue et confirme celui du mouvement pacifiste belge.  

03.01  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) 

(Nederlands): Volgens de minister stemde België 

tegen de VN-resolutie over het VN-Verdrag inzake 

het verbod op kernwapens (TPNW) omdat het niet 

het juiste instrument zou zijn om nucleaire 

ontwapening te bewerkstelligen. Het TPNW zou ook 

niet compatibel zijn met het NAVO-lidmaatschap en 

met het Non-proliferatieverdrag (NPT). Een studie 

van de Duitse Bundestag spreekt dat echter tegen 

en bevestigt het standpunt van de Belgische 

vredesbeweging.  
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Cette étude modifiera-t-elle la position de la 

Belgique? 

 

 

Zal deze studie de Belgische houding wijzigen? 

 

03.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Pour la Belgique, le seul objectif est 

de parvenir à une interdiction des armes nucléaires 

sur la base d'un traité exécutoire, vérifiable, global 

et crédible. L'étude du Bundestag allemand 

contribue utilement à la réflexion juridique sur la 

relation entre le TIAN et le TNP. La position de 

l'OTAN demeure inchangée. La motion appelant à 

signer le TIAN a également été rejetée en 

Allemagne. La Belgique reste donc sur sa position. 

Notre pays s'engagera résolument en faveur d'un 

monde sans armes nucléaires et jouera un rôle 

proactif lors de la conférence sur la révision du TNP 

en août 2021. 

 

03.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Het enige doel voor België is een verbod op 

nucleaire wapens op basis van een uitvoerbaar, 

verifieerbaar, omvattend en geloofwaardig verdrag. 

De studie van de Duitse Bundestag levert een 

nuttige bijdrage aan de juridische reflectie over de 

verhouding tussen het TPNW en het NPT. De 

positie van de NAVO blijft ongewijzigd. Ook in 

Duitsland werd de motie tot het ondertekenen van 

het TPNW verworpen. De houding van België blijft 

dus onveranderd. België wil zich wel resoluut 

inzetten voor een kernwapenvrije wereld en zal een 

proactieve rol spelen op de NPT-

herzieningsconferentie in augustus 2021.  

 

03.03 Gaby Colebunders (PVDA-PTB) (En 

néerlandais): Le gouvernement actuel ne peut pas, 

d'une part, s'exprimer en faveur du TNP et, d'autre 

part, refuser d'adhérer au TIAN, qui renforce 

précisément le TNP. Ce grand écart intenable 

hypothèque la crédibilité de notre pays en tant que 

partisan du désarmement nucléaire. Le 

gouvernement doit rectifier le tir au plus vite. 

 

03.03  Gaby Colebunders (PVDA-PTB) 

(Nederlands): De huidige regering kan niet enerzijds 

haar steun uitspreken voor het NPT en anderzijds 

weigeren toe te treden tot het TPNW, dat het NPT 

net versterkt. Die onhoudbare spreidstand 

hypothekeert de geloofwaardigheid van ons land als 

voorstander van nucleaire ontwapening. De 

regering moet dit zo snel mogelijk rechtzetten. 

 

L'incident est clos. 

 

Le président: La question n° 55015629C de 

Mme Jadin est transformée en question écrite. 

 

Het incident is gesloten. 

 

De voorzitter: Vraag nr. 55015629C van 

mevrouw Jadin wordt omgezet in een schriftelijke 

vraag. 

 

04 Question de Christophe Lacroix à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La transgression de 

l’embargo des Nations Unies sur les armes en 

Libye" (55015778C) 

 

04 Vraag van Christophe Lacroix aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De schending van het 

VN-wapenembargo tegen Libië" (55015778C) 

 

04.01  Christophe Lacroix (PS): Malgré l'embargo 

imposé par le Conseil de sécurité de l'ONU sur les 

armes en Libye en 2011 et l'opération IRINI, les 

armes affluent, entretenant une grande violence 

dans le pays. Un récent rapport d'experts de l'ONU 

dénonce l'inefficacité totale de l'embargo et des 

violations généralisées et flagrantes d'États 

membres, comme le soutien turc en 2020 au 

gouvernement de Tripoli par l'envoi de matériel et 

de conseillers militaires. 

 

 

Qu'en pensez-vous? Comment l'OTAN gère-t-elle 

ses contradictions internes et la déloyauté ouverte 

d'un de ses membres? A-t-elle déjà été confrontée 

à des situations semblables? Si oui, comment les a-

t-elle résolues? Ces faits ne montrent-ils pas que la 

Turquie fait primer ses intérêts et sa volonté de 

main-mise sur la Méditerranée ainsi que l'opposition 

04.01  Christophe Lacroix (PS): Niettegenstaande 

het in 2011 door de VN-Veiligheidsraad opgelegde 

wapenembargo in Libië en de operatie IRINI, blijven 

de wapens toestromen, waardoor er in het land een 

klimaat van extreem geweld blijft heersen. In een 

recent verslag van VN-experts, worden de totale 

inefficiëntie van het embargo en de wijdverbreide en 

flagrante schendingen ervan door de VN-lidstaten 

aan de kaak gesteld, evenals de steun die Turkije in 

2020 aan de regering in Tripoli verleende door 

militair materieel en militaire adviseurs te sturen.  

 

Wat is uw standpunt? Hoe gaat de NAVO om met 

die interne tegenstellingen en de openlijk deloyale 

houding van één van zijn lidstaten? Werd de NAVO 

eerder al eens met vergelijkbare situaties 

geconfronteerd? Zo ja, hoe heeft ze die dan 

opgelost? Tonen deze feiten niet aan dat Turkije zijn 

eigenbelang en vastberadenheid om in het 
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croissante entre les intérêts européens et ceux de 

l'OTAN ou de l'un de ses membres?  

 

Middellandse Zeegebied de plak te zwaaien, laat 

primeren en dat er een groeiende tegenstelling 

bestaat tussen de Europese belangen en de 

belangen van de NAVO of van één van zijn 

lidstaten?  

 

04.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Dès le début, les objectifs de l'opération IRINI 

étaient ambitieux et difficiles à réaliser. Les États 

membres de l'Union doivent rester solidaires des 

initiatives diplomatiques du Haut-Représentant, 

M. Borrell, et appuyer l'opération en personnel et en 

moyens. Ce dernier a rappelé le cadre légal 

international de l'opération IRINI et a souligné que 

la Turquie devait se conformer aux obligations 

internationales et coopérer avec l'UE dans le cadre 

de l'embargo ONU.  

 

 

L'attitude turque pose question mais la situation 

libyenne est à la fois favorable et précaire. Les 

acquis doivent être préservés, le cessez-le-feu 

consolidé et le nouveau gouvernement investi. 

L'OTAN a établi un mécanisme de déconfliction 

militaire le 1er octobre 2020, qui devrait servir à 

résoudre les différends avec la Turquie.  

 

04.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Van bij 

het begin waren de doelstellingen van operatie 

IRINI ambitieus en moeilijk te verwezenlijken. De 

EU-lidstaten moeten solidair blijven met de 

diplomatieke initiatieven van de Hoge 

Vertegenwoordiger, de heer Borrell, en moeten de 

operatie met mensen en middelen ondersteunen. 

Borrel herinnerde aan het internationale wettelijke 

kader van operatie IRINI en benadrukte dat Turkije 

zijn internationale verbintenissen moet naleven en 

moet samenwerken met de EU in het kader van het 

VN-embargo.  

 

De Turkse houding is problematisch, maar de 

situatie in Libië is tegelijk gunstig en precair. De 

verworvenheden moeten behouden blijven, het 

staakt-het-vuren moet bestendigd worden en de 

nieuwe regering moet in het zadel gehesen worden. 

Op 1 oktober 2020 heeft de NAVO een 

mechanisme voor militaire de-escalatie ingesteld, 

dat de geschillen met Turkije moet oplossen.  

 

04.03  Christophe Lacroix (PS): Vous avez 

rappelé la solidarité européenne et l'engagement de 

M. Borrell à faire respecter les obligations 

internationales, notamment par la Turquie. Les 

intérêts stratégiques et politiques de cette dernière 

ne sont pas ceux de l'UE mais, par là, elle est en 

contradiction par rapport à l'OTAN. Un mécanisme 

de déconfliction est mis en œuvre depuis octobre 

2020.  

 

04.03  Christophe Lacroix (PS): U wees op de 

Europese solidariteit en het engagement van de 

heer Borrell om de internationale verbintenissen af 

te dwingen, met name wat Turkije betreft. De 

strategische en politieke belangen van Turkije 

worden niet gedeeld door de EU, maar Turkije staat 

ook op gespannen voet met de NAVO. Sinds 

oktober 2020 wordt er gebruikgemaakt van een de-

escalatiemechanisme. 

 

L'OTAN va de plus en plus devoir recourir à ce 

mécanisme bilatéral de déconfliction vis-à-vis de 

certains de ses membres, en particulier la Turquie. 

J'espère que les événements entre la Grèce et 

Chypre ne déboucheront pas sur des tensions 

permanentes, problématiques pour l'avenir de 

l'Alliance.  

 

De NAVO zal dat bilaterale de-

escalatiemechanisme steeds vaker moeten 

instellen ten aanzien van bepaalde leden, met name 

Turkije. Ik hoop dat de incidenten tussen 

Griekenland en Cyprus niet zullen leiden tot 

aanhoudende spanningen, omdat dat de toekomst 

van het militaire bondgenootschap in gevaar zou 

kunnen brengen. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

05 Question de Christophe Lacroix à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L’état actuel du projet 

SCAF" (55015779C) 

 

05 Vraag van Christophe Lacroix aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De stand van zaken 

betreffende het Future Combat Air System 

(FCAS)" (55015779C) 

 

05.01  Christophe Lacroix (PS): Le projet de 

système de combat aérien futur (SCAF) mené par 

la France, l'Allemagne et l'Espagne serait enlisé 

dans des rivalités entre industriels et intérêts 

05.01  Christophe Lacroix (PS): Het Future 

Combat Air System (FCAS), een project van 

Frankrijk, Duitsland en Spanje, zou vastgelopen zijn 

wegens rivaliteit tussen bedrijven en uiteenlopende 
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nationaux divergents. D'aucuns vont jusqu'à 

évoquer un énième projet commun avorté de 

l'industrie européenne de la défense, le SCAF ayant 

déjà un rival, le Tempest, développé par la Grande-

Bretagne, l'Italie et la Suède.  

 

 

D’un coût estimé de 50 à 80 milliards d’euros, ce 

programme d’avion de combat vise à remplacer d’ici 

2040 les Rafale et Eurofighter. Pour ce faire, encore 

faudrait-il que la France, l'Allemagne et l'Espagne 

se mettent d'accord pour valider ensemble les 

contrats industriels d'étude, devant mener en 2026 

à la réalisation d'un démonstrateur. 

 

 

 

Pourriez-vous faire le point sur ce futur avion de 

combat européen et son concurrent Tempest? 

 

 

La Belgique a exprimé son souhait de rejoindre le 

programme SCAF. Quelle est aujourd'hui la position 

de notre pays sur le SCAF? Quels peuvent être les 

effets du projet sur l'émergence et la consolidation 

d'une industrie européenne de la défense? 

 

nationale belangen. Sommigen gaan zelfs zo ver 

dat ze gewagen van een zoveelste afgebroken 

gemeenschappelijk project van de Europese 

defensie-industrie, omdat het FCAS al een 

concurrent heeft, namelijk de Tempest, die door 

Groot-Brittannië, Italië en Zweden ontwikkeld wordt.  

 

Dat programma, waarvan de kosten op 50 tot 

80 miljard euro geraamd worden, behelst de 

ontwikkeling van een gevechtsvliegtuig ter 

vervanging van de Rafale en de Eurofighter tegen 

2040. Daartoe moeten Frankrijk, Duitsland en 

Spanje het evenwel eens worden om samen de 

industriële studiecontracten te valideren, wat moet 

leiden tot de productie van een demonstratiemodel 

tegen 2026. 

 

Kunt u een stand van zaken geven over dat 

toekomstige Europese gevechtsvliegtuig en zijn 

concurrent, de Tempest? 

 

België heeft te kennen gegeven dat het zich bij het 

FCAS-programma wil aansluiten. Wat is momenteel 

het standpunt van ons land over het FCAS? Welke 

gevolgen kan het project hebben voor het ontstaan 

en de consolidatie van een Europese defensie-

industrie? 

 

05.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Le projet d'un avion de combat de 6e génération est 

en phase initiale et ses capacités opérationnelles 

pas encore arrêtées. On n'a pas encore décidé 

d'une participation belge à un de ces projets. Leur 

évolution sera déterminante pour ce choix 

stratégique. L'intégration de ce volet dans une 

vision stratégique actualisée est envisagée en 

fonction des moyens disponibles. 

 

 

 

De tels projets renforcent l'autonomie stratégique 

européenne; nos industries de pointe doivent y 

jouer un rôle et y être soutenues. 

 

05.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Het 

project in verband met een gevechtsvliegtuig van de 

zesde generatie is in de beginfase en de 

operationele capaciteiten van het vliegtuig zijn nog 

niet bepaald. Er is nog niet beslist over een 

Belgische deelname aan een van die projecten. De 

evolutie ervan zal bepalend zijn voor de 

strategische keuze. Er wordt overwogen dit 

onderdeel op te nemen in een geactualiseerde 

strategische visie in functie van de beschikbare 

middelen. 

 

Dergelijke projecten versterken de Europese 

strategische autonomie; onze spitsindustrieën 

moeten daarin een rol spelen en ondersteund 

worden. 

 

05.03  Christophe Lacroix (PS): Je me réjouis que 

cela puisse être intégré dans la vision stratégique 

de la Défense. Il faut privilégier les initiatives 

industrielles européennes dans ce secteur. C'est 

une question d'autonomie de pouvoir défendre ses 

intérêts et ses valeurs et d'en faire bénéficier nos 

industries de pointe. 

 

05.03  Christophe Lacroix (PS): Ik ben blij dat dit 

in de strategische visie van Defensie kan 

opgenomen worden. Er moet in deze sector de 

voorkeur gegeven worden aan Europese industriële 

initiatieven. Het is een kwestie van autonomie om 

onze belangen en onze waarden te kunnen 

verdedigen en onze toonaangevende industrieën 

daar baat bij te laten hebben. 

 

L'incident est clos. 

 

Le président: Les questions nos 55015837C et 

55015842C de Mme Jadin sont transformées en 

Het incident is gesloten. 

 

De voorzitter: Vragen nrs. 55015837C en 

55015842C van mevrouw Jadin worden omgezet in 
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questions écrites. 

 

schriftelijke vragen. 

 

06 Question de Jasper Pillen à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Les Special Operation 

Forces (SOF) Aviation" (55015884C) 

 

06 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Special Operation 

Forces (SOF) Aviation" (55015884C) 

 

06.01  Jasper Pillen (Open Vld): La Défense a 

lancé une étude du marché en vue de l'achat 

d'avions destinés aux Special Operation Forces 

(SOF).  

 

Quelles sont les questions posées dans ce cadre 

aux entreprises? À quelle date doivent-elles 

remettre une proposition? À quelle échéance la 

Défense souhaiterait-elle disposer de ces 

appareils? Quel est le budget alloué à cet achat?  

 

06.01  Jasper Pillen (Open Vld): Defensie is een 

marktverkenning gestart voor het inschakelen van 

Special Operation Forces (SOF)-vliegtuigen.  

 

 

Welke vragen worden daarbij gesteld aan de 

bedrijven? Tegen wanneer moeten zij een voorstel 

indienen? Wanneer zou Defensie over dergelijke 

toestellen willen beschikken? Welk budget is 

hiervoor uitgetrokken? 

 

06.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Un questionnaire de 190 questions a 

été adressé fin 2020 à différentes entreprises dans 

le cadre de l'étude de marché. L'objectif consiste à 

obtenir une vision précise des appareils disponibles 

sur le marché ou encore en développement. 

Conformément à la Vision stratégique de 2016, il 

s'agit de pouvoir déployer quatre petits avions à 

partir de pistes de décollage courtes et 

rudimentaires pour des opérations des forces 

spéciales. Les entreprises ont été invitées à 

transmettre leurs réponses d'ici le premier trimestre 

2021. Les critères définitifs seront fixés après 

l'analyse de ces réponses.  

 

06.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Voor het marktonderzoek werd eind 2020 een 

vragenlijst met 190 vragen aan een aantal firma's 

bezorgd. De bedoeling is om een duidelijk beeld te 

krijgen van wat er op markt bestaat of nog in 

ontwikkeling is. Zoals in de Strategische Visie van 

2016 werd gestipuleerd, is het de bedoeling om vier 

kleine vliegtuigen te kunnen inzetten vanaf korte, 

weinig voorbereide pistes voor operaties van de 

SOF's. De firma's werd gevraagd hun antwoorden 

te bezorgen tegen het eerste trimester van 2021. 

Na analyse van de antwoorden zullen de 

uiteindelijke vereisten worden opgesteld. 

 

06.03  Jasper Pillen (Open Vld): Je suppose, dès 

lors, que la ministre a probablement déjà reçu les 

réponses?  

 

06.03  Jasper Pillen (Open Vld): Dan heeft de 

minister de antwoorden wellicht al ontvangen?  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

07 Questions jointes de 

- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La pièce maîtresse potentiellement fausse 

de la collection du Musée royal de l'Armée" 

(55015976C) 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "De fausses pièces de musée au WHI" 

(55015978C) 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La veste d'uniforme de Hermann Fegelein" 

(55016308C) 

 

07 Samengevoegde vragen van 

- Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Een mogelijk vals topstuk in de 

collectie van het Koninklijk Legermuseum" 

(55015976C) 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Valse museumstukken in het 

WHI" (55015978C) 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De uniformjas van Fegelein" 

(55016308C) 

 

07.01  Annick Ponthier (VB): Une plainte a été 

récemment déposée auprès du Conseil 

international des musées (ICOM) pour la diffusion 

de faux objets de patrimoine culturel. La plainte 

concerne un uniforme exposé au Musée royal de 

l'Armée et qui proviendrait d'Hermann Fegelein, le 

beau-frère d'Adolf Hitler. La pièce aurait été acquise 

par le musée en 2012 lors d'enchères mais serait 

07.01  Annick Ponthier (VB): Onlangs werd een 

klacht ingediend bij de International Council of 

Museums (ICOM) voor het verspreiden van vals 

cultureel erfgoed. De klacht gaat over een 

uniformjas die in het Koninklijk Legermuseum wordt 

tentoongesteld en afkomstig zou zijn van Hermann 

Fegelein, de schoonbroer van Adolf Hitler. Het 

museumstuk zou in 2012 op een veiling zijn 
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dépourvue d'un historique des ventes, ce qui peut 

être considéré comme suspect. 

 

La ministre est-elle informée de la plainte? 

Comment réagit-elle aux accusations de diffusion 

de faux objets de patrimoine culturel? Qui est 

responsable de l'achat de cette pièce de musée? 

Existe-t-il d'autres dossiers encore où l'authenticité 

de pièces de musée est contestée? 

 

verkocht zonder trackrecord, wat als verdacht kan 

worden beschouwd. 

 

Is de minister op de hoogte van de klacht? Hoe 

reageert zij op de aantijgingen inzake het 

verspreiden van vals cultureel erfgoed? Wie is 

verantwoordelijk voor de aankoop van dit 

museumstuk? Zijn er nog andere dossiers waarin 

de echtheid van museumstukken wordt betwist?  

 

07.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): J'ai appris, en effet, qu'une plainte a 

été déposée concernant la présence au Musée 

royal de l'Armée (MRA) d'un uniforme qui pourrait 

être un faux. À ce jour, le War Heritage Institue 

(WHI) n'a encore reçu aucune plainte officielle de 

l'ICOM. 

 

L'uniforme, attribué au général SS Hermann 

Fegelein, a été acheté en 2012 par l'entremise de 

l'hôtel de vente réputé Hermann Historica. Il peut 

être utilisé par le musée pour illustrer les crimes 

nazis commis à l'encontre de la population juive et 

pour dresser le décor des derniers mois de la 

guerre. Raison pour laquelle l'ancienne direction du 

MRA a voulu acheter la pièce pour son exposition 

consacrée à la fin de la Seconde Guerre mondiale. 

 

 

Cinq historiens et historiens de l'art ont analysé le 

dossier d'achat et émis un avis positif unanime. Sur 

ce, l'ex-directeur a approuvé une offre de maximum 

26 000 euros. L'uniforme a finalement été acquis 

pour 24 000 euros, frais non inclus. Le personnel 

scientifique du MRA a étudié la pièce et il en est 

ressorti que le textile correspondait à la période en 

question. 

 

07.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Ik heb inderdaad vernomen dat een klacht werd 

ingediend over de aanwezigheid van een mogelijk 

vals uniform in het Koninklijk Legermuseum (KLM). 

Tot vandaag heeft het War Heritage Institute (WHI) 

nog geen officiële klacht ontvangen van ICOM. 

 

 

Het uniform, toegeschreven aan SS-generaal 

Hermann Fegelein, werd in 2012 aangekocht via 

het gereputeerde veilinghuis Hermann Historica. 

Het kan door het museum worden gebruikt om de 

nazimisdaden tegen de Joodse bevolking te 

illustreren en om duiding te geven bij de laatste 

oorlogsmaanden. Daarom wou de voormalige 

directie van het KLM het stuk aankopen voor haar 

tentoonstelling over het einde van de Tweede 

Wereldoorlog. 

 

Vijf historici en kunsthistorici hebben het 

aankoopdossier geanalyseerd en een unaniem 

positief advies verleend. Daarop heeft de 

toenmalige directeur een bod van maximum 

26.000 euro goedgekeurd. Uiteindelijk werd het 

voor 24.000 euro, zonder kosten, gekocht. Het 

wetenschappelijke personeel van het KLM heeft het 

stuk bestudeerd en daaruit is gebleken dat het 

textiel overeenstemt met de betrokken periode. 

 

Dans le cadre de l'enquête judiciaire, le WHI a 

fourni des échantillons du textile de l'uniforme à 

l'Institut National de Criminalistique et de 

Criminologie. Un autre expert procède actuellement 

à une vérification complémentaire. Le WHI a lui-

même entamé une enquête sur la base des 

éléments mentionnés dans la presse. 

 

Depuis la création du WHI en 2017, toutes les 

décisions d'achat supérieures à 2 500 euros doivent 

être soumises à une commission d'achat 

consultative. La décision finale est prise par le 

conseil d'administration. Cette année, un budget de 

20 000 euros est prévu pour les achats liés aux 

missions du WHI. Le WHI a donc intégré un 

contrôle maximal dans sa procédure d'achat de 

nouvelles pièces. 

 

La question de savoir si le vendeur ou la maison de 

In het kader van het gerechtelijk onderzoek heeft 

het WHI textielstalen van het uniform bezorgd aan 

het Nationaal Instituut voor Criminalistiek en 

Criminologie. Momenteel gebeurt er een 

bijkomende verificatie door een andere deskundige. 

Het WHI is ook zelf een onderzoek gestart op basis 

van de elementen die in de pers worden vermeld. 

 

Sinds de oprichting van het WHI in 2017 moeten 

alle aankoopbeslissingen boven 2.500 euro worden 

voorgelegd aan de raadgevende 

aankoopcommissie. Daarna neemt de raad van 

bestuur de eindbeslissing. Dit jaar is er een budget 

van 20.000 euro voor aankopen die verband 

houden met de opdrachten van het WHI. Het WHI 

bouwt aldus een maximale controle in bij het 

aankopen van nieuwe stukken. 

 

Of de verkoper of het veilinghuis verantwoordelijk 
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vente aux enchères peuvent être tenus 

responsables dépendra du résultat de l'enquête. 

 

Je n'ai pas connaissance de problèmes similaires 

avec d'autres pièces de musée. 

 

kan worden gesteld, zal afhangen van het resultaat 

van het onderzoek. 

 

Ik ben niet de op hoogte van gelijkaardige 

problemen met andere museumstukken. 

 

07.03  Annick Ponthier (VB): Il est 

particulièrement pénible que cette pièce maîtresse 

de l'exposition sur la Seconde Guerre mondiale soit 

manifestement un faux. À cet égard, on peut 

également parler d'une faute déontologique. Il est 

toujours très suspect de voir apparaître des pièces 

de la période du Troisième Reich sans historique 

des ventes. La maison de vente aux enchères 

n'offrait aucune garantie d'authenticité et le MRA le 

savait au moment de l'achat. En outre, la preuve de 

falsification avait déjà été transmise en 2013 au 

MRA sans qu'aucune suite n'y ait été donnée. 

 

07.03  Annick Ponthier (VB): Het is bijzonder 

pijnlijk dat deze blikvanger uit de tentoonstelling 

over de Tweede Wereldoorlog klaarblijkelijk een 

vervalsing is. Hiermee is ook de deontologie 

geschonden. Het is altijd zeer verdacht wanneer 

stukken uit de periode van het Derde Rijk opduiken 

zonder trackrecord. Het veilinghuis bood geen 

echtheidsgarantie en dat wist het KLM op het 

moment van de aankoop. Het bewijs van vervalsing 

werd bovendien al in 2013 aan het KLM bezorgd, 

zonder dat daaraan enig gevolg werd gegeven.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

08 Question de Jasper Pillen à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La coopération 

éventuelle entre la Défense et la police fédérale 

quant à la capacité hélicoptère" (55015982C) 

 

08 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De mogelijke 

samenwerking tussen Defensie en de federale 

politie inzake helikoptercapaciteit" (55015982C) 

 

08.01  Jasper Pillen (Open Vld): La police fédérale 

dispose d'une flotte d'hélicoptères assez anciens. 

La police fédérale et la Défense ont-elles déjà 

évoqué la mise en place d'une capacité commune, 

en termes d'hélicoptères, dans certains domaines? 

 

08.01  Jasper Pillen (Open Vld): De federale politie 

beschikt over een oudere helikoptervloot. Hebben 

de federale politie en Defensie al gesproken over 

gezamenlijke helikoptercapaciteit in bepaalde 

domeinen? 

 

08.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): La Défense analyse en permanence 

l'opportunité de lancer des synergies sur les plans 

national et international pour l'acquisition de 

nouveau matériel. En l'occurrence, aucune 

concertation n'a encore eu lieu avec la police 

fédérale en vue de la mise en place d'une 

éventuelle collaboration. Lors de contacts informels, 

la police fédérale n'a d'ailleurs pas encore indiqué 

sa volonté de remplacer sa flotte d'hélicoptères 

McDonnell Douglas. 

 

08.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Defensie analyseert voortdurend mogelijke 

nationale en internationale synergieën voor de 

verwerving van nieuw materieel. In dit geval is er 

nog niet overlegd met de federale politie over een 

mogelijke samenwerking. Bij de informele contacten 

heeft de federale politie overigens nog niet 

aangegeven dat men daar de helikoptervloot van 

McDonnell Douglastoestellen wil vervangen. 

 

08.03  Jasper Pillen (Open Vld): Je continue à 

espérer que nous procéderons à l'acquisition 

d'hélicoptères de type Light Utility. Nous devrons 

lancer une réflexion à ce sujet à l'échelle du 

Benelux lorsque l'Alouette disparaîtra à la mi-2021 

et que les douze derniers Agusta auront atteint la fin 

de leur cycle de vie, dans une dizaine d'années. 

 

08.03  Jasper Pillen (Open Vld): Ik blijf hopen op 

de aanschaf van Light Utility Helicopters. Als de 

Alouette midden 2021 verdwijnt en de laatste twaalf 

Agustahelikopters binnen een tiental jaren einde 

levensduur zijn, moeten we hieraan denken op 

Beneluxniveau.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

09 Question de Kris Verduyckt à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La future charge sonore 

des F-35" (55016088C) 

 

09 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De toekomstige 

geluidsbelasting van de F-35's" (55016088C) 
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09.01 Kris Verduyckt (Vooruit): Aux Pays-Bas, le 

nombre de plaintes relatives aux nuisances sonores 

causées par les F-35 a triplé. Ainsi, un seul F-35 

produirait un volume sonore équivalent à celui de 

trois F-16 au décollage et même équivalent à celui 

de quinze F-16 à l'atterrissage.  

 

Des études ont-elles déjà été menées en Belgique 

concernant l'impact du niveau sonore? Des 

contacts ont-ils déjà eu lieu à ce sujet avec les 

Pays-Bas ou d'autres pays? Nos appareils peuvent-

ils encore être modifiés dans la phase actuelle de la 

production? Allons-nous installer des points de 

mesure de l'intensité acoustique? Est-il prévu 

d'adapter les mouvements aériens afin de ne pas 

dépasser les normes légales en matière de bruit? 

Est-il songé à l'expropriation d'habitations, à une 

compensation financière ou à l'isolation acoustique 

des habitations avoisinantes? 

 

09.01  Kris Verduyckt (Vooruit): In Nederland is 

het aantal klachten over geluidsoverlast door de 

F-35 verdriedubbeld. Zo zou één F-35 bij het 

opstijgen even luid zijn als drie F-16’s en bij het 

landen zelfs even luid als vijftien F-16’s.  

 

 

Zijn er in België al studies uitgevoerd over de 

impact van het geluidsniveau? Was hierover al 

contact met Nederland of met andere landen? 

Kunnen onze toestellen in de huidige productiefase 

nog worden aangepast? Zullen wij akoestische 

meetpunten installeren? Zijn er plannen om de 

vliegbewegingen aan te passen om binnen de 

wettelijke geluidsnormen te blijven? Wordt er 

gedacht aan de onteigening van woningen, aan 

financiële compensatie of aan akoestische isolatie 

van de woningen in de omgeving?  

 

09.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Dans le cadre du dossier de 

remplacement des F-16, il a certainement été tenu 

compte de la charge sonore. Les données 

techniques pertinentes figurent dans la réponse à 

une question écrite antérieure de M. Verduyckt. 

 

L'état-major de la Défense dispose des mêmes 

données acoustiques que les autres utilisateurs de 

F-35 et entretient des contacts avec ces derniers à 

ce sujet. Dans le dossier d'infrastructure pour les 

bases aériennes de Florennes et de Kleine-Brogel, 

il est tenu compte de la charge acoustique pour le 

personnel et les riverains. 

 

09.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

In het kader van het vervangingsdossier voor de 

F-16's werd er zeker rekening gehouden met de 

geluidsbelasting. De relevante technische gegevens 

staan in het antwoord op een eerdere schriftelijke 

vraag van de heer Verduyckt.  

 

De Defensiestaf beschikt over dezelfde akoestische 

gegevens als de andere F-35-gebruikers en heeft 

daarover met hen contacten. In het 

infrastructuurdossier voor de vliegbasissen 

Florennes en Kleine-Brogel wordt rekening 

gehouden met de akoestische belasting voor 

personeel en omwonenden. 

 

Tous les avions F-35 belges sont livrés dans la 

dernière configuration standard disponible. Il 

n'existe qu'un seul type de moteur et il n'est pas 

possible d'apporter des adaptations acoustiques 

supplémentaires ni pour les moteurs ni pour les 

avions. La Défense ne dispose pas d'un organisme 

chargé de mesurer le bruit. Le plan de vol du F-35 

prévoit 30 % d'heures de vol de moins que le plan 

de vol actuel du F-16, ce qui réduira 

considérablement les nuisances sonores sur 

l'année. 

 

La conversion des futurs pilotes de F-35 devrait 

avoir lieu entre 2023 et 2028 et se déroulera sur la 

base aérienne américaine de Luke, en Arizona. 

Aujourd'hui, la première conversion des pilotes de 

chasse du F-16 a lieu en Belgique. 

 

Aucune expropriation, compensation financière ou 

installation acoustique n'est prévue pour les 

riverains. 

 

Alle Belgische F-35-toestellen worden geleverd in 

de laatst beschikbare standaardconfiguratie. Er is 

slechts één type motor en men kan noch de 

motoren noch de toestellen bijkomend akoestisch 

aanpassen. Defensie heeft geen instantie om het 

geluid te meten. In het vliegplan voor de F-35 staan 

er 30 % minder vlieguren gepland dan in het huidige 

vliegplan voor de F-16, wat de jaarlijkse 

geluidsbelasting in belangrijke mate zal 

verminderen. 

 

 

De conversie van de piloten naar de F-35 is 

gepland tussen 2023 en 2028 en gebeurt op de 

Amerikaanse luchtmachtbasis Luke in Arizona. 

Vandaag gebeurt de initiële conversie van de 

gevechtspiloten voor de F-16 in België. 

 

Er zijn geen onteigeningen, financiële compensaties 

of akoestische installaties gepland voor 

omwonenden. 

 

09.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Si le bruit, en 09.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Wanneer het 
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particulier lors de l'atterrissage, irrite réellement les 

oreilles des riverains, c'est qu'il y a un problème 

même si cela se produit moins fréquemment. Nous 

pouvons parfaitement faire des simulations, surtout 

s'il apparaît que nos avions produisent le même 

bruit que les appareils néerlandais. C'est pourquoi 

je demande que nous nous préparions 

correctement afin d'éviter des problèmes et de ne 

pas avoir à envisager des expropriations et autres 

mesures par la suite. 

 

geluid, vooral bij het landen, werkelijk pijn doet aan 

de oren bij de omwonenden, dan is er wel degelijk 

een probleem, ook al zou dat minder frequent gaan 

gebeuren. Wij kunnen perfect simulaties doen, 

zeker als blijkt dat onze toestellen hetzelfde geluid 

produceren als de Nederlandse. Daarom doe ik een 

oproep om ons goed voor te bereiden, zodat 

problemen worden vermeden en we naderhand 

geen onteigeningen en dergelijke moeten 

overwegen.  

 

L'incident est clos. 

 

Le président: La question n° 55016238C de 

M. Defossé est supprimée. 

 

Het incident is gesloten. 

 

De voorzitter: Vraag nr. 55016238C van de 

heer Defossé vervalt.  

 

10 Questions jointes de 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La gestion financière du WHI" (55016288C) 

- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'enquête auprès du personnel du WHI" 

(55016476C) 

 

10 Samengevoegde vragen van 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het financieel beheer van het 

WHI" (55016288C) 

- Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De personeelsbevraging bij het 

WHI" (55016476C) 

 

10.01  Annick Ponthier (VB): Un rapport de 2019 

du commissaire du gouvernement à l'attention du 

ministre du Budget sur la gestion financière du War 

Heritage Institute (WHI) faisait notamment état 

d'années de négligence, d'infrastructures vétustes, 

d'une gestion bien trop axée sur la représentation 

externe, de lacunes en termes de capacité de 

gestion, d'un manque de cohérence en ce qui 

concerne le personnel.  

 

Qu'en est-il aujourd'hui? Le ministre a-t-il reçu 

d'autres rapports à ce sujet? Le cas échéant, 

pouvons-nous les consulter? Pouvons-nous 

également avoir accès aux derniers rapports ou 

lettres pertinents adressés à votre prédécesseur à 

ce sujet? 

 

10.01  Annick Ponthier (VB): In een rapport van de 

regeringscommissaris uit 2019 aan de minister van 

Begroting over de financiële werking van het War 

Heritage Institute (WHI) was sprake van jarenlange 

verwaarlozing, een versleten infrastructuur, 

management dat al te zeer was gericht op externe 

representatie, gebrek aan 

managementcapaciteiten, te weinig coherentie ten 

aanzien van het personeel, enzovoort.  

 

Wat is de stand van zaken? Heeft deze minister 

nog andere rapporten ter zake ontvangen? Zo ja, 

kunnen wij die inkijken? Kunnen we ook de laatste 

relevante rapporten of brieven, gericht aan de 

voorganger van de minister, ter inzage ontvangen? 

 

10.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Pouvez-vous nous 

transmettre les documents relatifs à la consultation 

réalisée auprès du personnel du WHI?  

 

10.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Kunnen we de 

documenten ontvangen met betrekking tot de 

bevraging van het personeel van het WHI? 

 

10.03  Ludivine Dedonder, ministre (En 

néerlandais): La secrétaire d'État au Budget a écrit 

au WHI le 23 décembre 2020 et le 10 février 2021. 

En ce qui concerne la lettre du 10 février, les 

comptes du WHI ont été soumis à temps à la 

secrétaire d'État, sous le contrôle du réviseur 

d'entreprises.  

 

Les résultats de l'enquête réalisée auprès du 

personnel en 2019 sont connus. Sur la base de ces 

résultats, un plan d'action a été proposé au conseil 

d'administration et approuvé par celui-ci. L'équipe 

des RH peut désormais compter sur cinq 

10.03 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De staatssecretaris voor Begroting heeft het WHI 

aangeschreven op 23 december 2020 en op 

10 februari 2021. Wat betreft de brief van 

10 februari, werden de rekeningen van het WHI, 

onder controle van de bedrijfsrevisor, bijtijds 

voorgelegd aan de staatssecretaris.  

 

De personeelsbevraging van 2019 is gekend. Op 

basis hiervan is een actieplan voorgelegd aan de 

raad van bestuur, dat is goedgekeurd. Zo kan de 

HR-ploeg nu rekenen op vijf medewerkers, 

waaronder een ervaren manager. De gegevens van 



CRABV 55 COM 452 28/04/2021  

 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

25 

collaborateurs, dont un manager expérimenté. Les 

données du personnel ont été introduites dans 

PersoPoint en vue de leur traitement automatique. 

La communication interne sera renforcée grâce à 

un nouvel intranet, axé sur une participation accrue 

des militaires et du personnel civil. Un plan de 

personnel est en cours de réalisation et prévoit 

l'engagement de 26 nouveaux collaborateurs, dans 

le but de mieux répartir les tâches et d'alléger la 

charge de travail individuelle. Tous ces éléments 

font l'objet d'un suivi mensuel.  

 

Mon cabinet transmettra au secrétariat de la 

commission la correspondance et la réponse du 

WHI à un courrier plus ancien, datant du 

23 décembre 2020, ainsi que l'enquête réalisée 

auprès du personnel en 2019. 

 

het personeel werden ingevoerd in PersoPoint voor 

een geautomatiseerde verwerking. De interne 

communicatie wordt versterkt dankzij een nieuw 

intranet, dat is gericht op meer participatie van 

militairen en burgerpersoneelsleden. Een 

personeelsplan is in uitvoering en bepaalt de 

aanwerving van 26 nieuwe werknemers, met het 

oog op een betere werkverdeling en een lagere 

individuele werklast. Dit wordt maandelijks 

opgevolgd.  

 

 

Mijn kabinet zal de briefwisseling en het antwoord 

van het WHI op een eerdere brief van 

23 december 2020, samen met de 

personeelsbevraging van 2019, overhandigen aan 

het commissiesecretariaat. 

 

10.04  Annick Ponthier (VB): Pourrons-nous oui 

ou non exercer notre droit de consultation? La 

ministre mettra-t-elle toutes les informations 

pertinentes à notre disposition?  

 

10.04  Annick Ponthier (VB): Kunnen wij nu al dan 

niet gebruikmaken van ons inzagerecht? Zal de 

minister al de relevante informatie ter beschikking 

stellen?  

 

10.05  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

J'ai dit que nous allions transmettre les documents 

au secrétariat de la commission. Puis, s'ils ne vous 

conviennent pas, nous en discuterons. 

 

10.05 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Ik heb 

gezegd dat we de documenten aan het secretariaat 

van de commissie zullen bezorgen. Als ze u niet 

bevallen kunnen we er vervolgens over 

discussiëren. 

 

Le président: Dès que le secrétariat de 

commission aura reçu les documents, nous le 

ferons savoir aux membres. 

 

De voorzitter: Zodra het commissiesecretariaat de 

documenten heeft ontvangen, zullen we dit aan de 

leden laten weten. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

11 Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Les quartiers du futur" 

(55016304C) 

 

11 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De kwartieren van de 

toekomst" (55016304C) 

 

La Défense a déposé deux projets prioritaires dans 

le cadre du fonds de relance européen: le premier 

au sujet de la cybercapacité, pour un montant de 

29 millions d'euros, et l'autre sur les quartiers du 

futur, à hauteur de 100 millions d'euros. Selon la 

ministre, ce dernier projet nécessitait un 

financement par l'Europe, mais il nous revient que 

les casernes du futur ne feront pas partie du plan 

fédéral qui sera soumis à l'Europe.  

 

 

Est-ce exact? Comment cela s'explique-t-il? Quel 

impact cela aura-t-il sur les projets et sur la période 

d'exécution prévue? Quel autre financement est-il 

possible? Connaissons-nous déjà la clé de 

répartition entre les deux projets et leur lieu 

d'implantation concret? Des projets de la Régie des 

Bâtiments auraient aussi été retirés du plan fédéral. 

Quelle incidence cela aura-t-il sur le Musée royal de 

11.01  Peter Buysrogge (N-VA): In het kader van 

het Europese herstelfonds diende Defensie twee 

prioritaire projecten in: een over de cybercapaciteit, 

ter waarde van 29 miljoen euro, en een over de 

kwartieren van de toekomst, ter waarde van 

100 miljoen euro. Volgens de minister noodzaakte 

dat laatste een financiering door Europa, maar naar 

verluidt zullen de kazernes van de toekomst geen 

deel uitmaken van het federale plan dat wordt 

ingediend bij Europa.  

 

Klopt dat en waarom? Welke impact heeft dat op de 

projecten en op de geplande uitvoeringsperiode? 

Welke andere financiering is er mogelijk? Is er al 

een zicht op een verdeelsleutel tussen beide 

projecten en op hun concrete inplanting? Ook 

projecten van de Regie der Gebouwen zouden zijn 

geschrapt uit het federale plan. Welke invloed heeft 

dit op het Koninklijk Legermuseum? 
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l'Armée? 

 

 

11.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Le gouvernement a décidé de ne plus 

inclure les quartiers du futur dans les projets du 

fonds de relance européen. Ils feront partie du plan 

de relance fédéral auquel le gouvernement affecte 

plus de 100 millions d'euros. Cette décision n'a 

aucun impact sur les projets ou sur la période 

d'exécution prévue. Un financement plus précis ne 

sera possible que lorsque le gouvernement aura 

décidé du lieu d'implantation des quartiers et 

lorsque nous aurons avancé dans nos négociations 

avec les partenaires régionaux et locaux. La 

rénovation du site du Musée royal de l'Armée fait 

aussi partie intégrante du plan de relance et 

d'investissements fédéral. 

 

11.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De regering heeft beslist om de kwartieren van de 

toekomst niet opnieuw op te nemen in de projecten 

van het Europese herstelfonds. Deze zullen deel 

uitmaken van het federale relanceplan, waarvoor de 

regering meer dan 100 miljoen euro uittrekt. Deze 

beslissing heeft geen impact op de projecten, noch 

op de geplande uitvoeringsperiode. Een verfijning 

van de financiering is pas mogelijk zodra de 

regering beslist heeft over de inplanting van de 

kwartieren en wanneer we verder staan in onze 

onderhandelingen met de regionale en lokale 

partners. Ook de renovatie van de museumsite van 

het Koninklijk Legermuseum wordt geïntegreerd in 

het federale plan van relance en investeringen. 

 

11.03 Peter Buysrogge (N-VA): Lorsque la 

ministre parle de plus de 100 millions d'euros, je 

suppose qu'il s'agit, en réalité, de ces 129 millions 

d'euros. Nos inquiétudes demeurent à propos des 

projets annoncés, de même qu'à propos de leur 

budgétisation et de leurs conséquences financières. 

Nous ne comprenons pas du tout pourquoi le 

gouvernement fédéral ne les soumet pas à l'Union 

européenne.  

 

11.03  Peter Buysrogge (N-VA): Als de minister 

spreekt over meer dan 100 miljoen euro, neem ik 

aan dat het eigenlijk gaat om die 129 miljoen euro? 

Wij blijven bekommerd over de aangekondigde 

plannen in combinatie met de budgettering en de 

financiële consequenties. De motivering van de 

federale regering om dat niet bij Europa in te 

dienen, is ons niet helemaal duidelijk.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

12 Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La coopération 

approfondie entre les Pays-Bas et l'Allemagne" 

(55016306C) 

 

12 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De verdiepte 

Nederlands-Duitse samenwerking" (55016306C) 

 

12.01  Peter Buysrogge (N-VA): Le 26 mars, les 

Pays-Bas et l'Allemagne ont signé un accord en vue 

d'une collaboration plus poussée en matière de 

développement, d'acquisition et de préservation du 

matériel. Les deux pays entendent poursuivre la 

rationalisation de leurs intérêts industriels partagés, 

dans le but de conserver une capacité industrielle. 

Notre pays coopère également avec ces deux pays 

sur le plan de la défense. 

 

Quels sont les avantages d'une coopération 

industrielle plus large entre ces deux pays? Quel 

est l'impact potentiel sur nos partenariats 

privilégiés? Des négociations sont-elles également 

en cours avec notre pays au sujet d'une coopération 

renforcée? 

 

12.01  Peter Buysrogge (N-VA): Op 26 maart 

ondertekenden Nederland en Duitsland een 

overeenkomst voor verdere samenwerking in 

verband met de ontwikkeling, aanschaf en 

instandhouding van materieel. Beide landen willen 

hun gedeelde industriële belangen verder 

stroomlijnen, met de bedoeling een industriële 

capaciteit te behouden. Ook ons land werkt op 

defensievlak samen met beide landen. 

 

Wat zijn de voordelen van meer industriële 

samenwerking tussen beide landen? Wat is de 

mogelijke impact op onze geprivilegieerde 

partnerschappen? Lopen er ook met ons land 

onderhandelingen over een versterkte 

samenwerking?  

 

12.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Les Pays-Bas et l'Allemagne 

collaborent depuis longtemps, tant en ce qui 

concerne leur composante terrestre qu'en ce qui 

concerne leur composante marine. L'accord de 

coopération offre de nouvelles opportunités à ces 

12.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Nederland en Duitsland werken al langer samen, 

zowel wat hun land- als wat hun marinecomponent 

betreft. De samenwerkingsovereenkomst biedt die 

landen nieuwe kansen op het vlak van 

capaciteitsontwikkeling en instandhouding van 
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pays sur le plan du développement de la capacité et 

de la préservation du matériel. La Belgique mène 

d'ores et déjà des projets bilatéraux avec ces deux 

pays, qui pourront assurément encore être étendus 

dans le futur. 

 

materieel. België heeft nu al bilaterale projecten 

lopen met beide landen, die in de toekomst 

ongetwijfeld nog uitgebreid kunnen worden. 

 

L'état-major de la Défense a des contacts réguliers 

avec ces deux pays pour étudier les collaborations 

potentielles. Actuellement, une defence, industry 

and research strategy belge est par ailleurs 

élaborée dans le but d'évoluer vers des partenariats 

internationaux par le biais d'une collaboration avec 

notre industrie nationale.  

 

De staf van Defensie zit regelmatig samen met 

beide landen om mogelijke samenwerkingen te 

onderzoeken. Momenteel wordt ook aan een 

Belgische defence, industry and research strategy 

gewerkt, met als doel om via samenwerking met 

onze nationale industrie naar internationale 

partnerschappen te evolueren. 

 

12.03  Peter Buysrogge (N-VA): Il serait bon que 

la ministre donne également un signal politique à 

son homologue allemand traduisant notre ouverture 

à une collaboration plus étroite avec les Pays-Bas 

et l'Allemagne.  

 

12.03  Peter Buysrogge (N-VA): Het zou goed zijn 

indien de minister ook op politiek vlak aan haar 

Duitse collega-minister het signaal zou geven dat 

wij heil zien in een versterkte samenwerking met 

zowel Nederland als Duitsland. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

13 Question de Guillaume Defossé à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La mise à disposition 

d'uniformes conçus également pour les femmes" 

(55016238C) 

 

13 Vraag van Guillaume Defossé aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Het beschikbaar 

stellen van uniformen die ook voor vrouwen 

ontworpen zijn" (55016238C) 

 

13.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): L'armée 

suisse va proposer des uniformes pour les femmes. 

En Belgique, les tenues sont souvent trop grandes 

ou mal adaptées et peuvent gêner les mouvements. 

Les femmes font reprendre ces vêtements par des 

tailleurs à leurs frais. 

 

Pour les tenues officielle et administrative, les 

femmes reçoivent en dotation un pantalon et deux 

jupes dont le port est parfois exigé durant certaines 

cérémonies. Comme ces jupes n'ont pas de poche, 

elles reçoivent un sac à main. Enfin, pour les tenues 

officielles sur mesure, il n'est pas rare que les 

recrues attendent plusieurs années sans parler des 

essayages qui se font dans des endroits peu 

accessibles. 

 

Les uniformes seront-ils adaptés? Les femmes de 

l'armée peuvent-elles rentrer des notes de frais de 

tailleur? Pourquoi est-il exigé qu'une femme porte 

une jupe lors de certaines cérémonies? La tenue de 

cérémonie sera-t-elle uniformisée? La tenue 

officielle sera-t-elle fournie plus rapidement? 

 

13.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Het 

Zwitserse leger zal uniformen voor vrouwen 

voorstellen. In België zijn de uniformen vaak te 

groot, zitten ze slecht of kunnen ze de beweging 

hinderen. Vrouwen laten ze op eigen kosten door 

een kleermaker innemen. 

 

Voor het officiële en het administratieve tenue 

ontvangen vrouwen als deel van de dotatie een 

broek en twee rokken die ze soms verplicht moeten 

dragen bij bepaalde ceremonieën. Aangezien die 

rokken geen zakken hebben, krijgen ze een 

handtas. Voor officiële tenues op maat moeten 

rekruten soms jarenlang wachten, om nog maar te 

zwijgen over het feit dat het passen plaatsvindt op 

weinig toegankelijke locaties. 

 

Zullen de uniformen aangepast worden? Kunnen 

vrouwelijke militairen onkostennota's voor de 

kleermaker indienen? Waarom wordt er vereist dat 

een vrouw een rok draagt bij bepaalde ceremonies? 

Zal het ceremonietenue geüniformeerd worden? Zal 

het officiële tenue sneller geleverd worden? 

 

13.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

En début de formation de base, la recrue reçoit en 

première dotation une tenue de combat unisexe. 

Tous les militaires trouvent a priori leur taille dans la 

panoplie. Mais désormais, les procédures d'achat 

en cours exigent une solution par sexe. La tenue de 

sortie (service dress uniform) est aussi accordée en 

13.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Aan 

het begin van de basisopleiding krijgt een rekruut 

als deel van de eerste dotatie een uniseks 

gevechtstenue. Alle militairen vinden a priori hun 

maat in het gamma. De lopende 

aankoopprocedures vereisen voortaan evenwel een 

aanbod per geslacht. Het uitgaanstenue (service 
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première dotation. Les ajustements de la coupe 

sont pris en charge par la Défense. La distribution 

se fait cinq semaines après la prise de mesure. Les 

vestes pour les femmes sont toujours sur mesure, 

et le sont pour les hommes quand il n'y a pas de 

prêt-à-porter disponible. Elles sont alors livrées 

dans un délai de dix semaines.  

 

dress uniform) wordt ook toegekend bij de eerste 

dotatie. Defensie neemt de aanpassingen aan de 

pasvorm voor haar rekening. De levering vindt 

plaats vijf weken na de opmeting. Voor vrouwen 

worden de jasjes steeds op maat gemaakt en voor 

mannen is dat het geval als er geen 

confectiekleding beschikbaar is. Ze worden dan 

binnen de tien weken geleverd. 

  

 

La recrue ne paie pas pour ses tenues en première 

dotation et reçoit une allocation mensuelle de 

65 euros pour leur entretien. Les dames ont, pour la 

tenue administrative, le libre choix entre la jupe et le 

pantalon. Pour des raisons d'uniformité, la tenue 

peut être imposée dans certaines cérémonies.  

 

De rekruut betaalt niet voor zijn eerste uniform en 

ontvangt een maandelijkse toelage van 65 euro 

voor het onderhoud ervan. De vrouwen kunnen voor 

de administratieve kledij vrij kiezen tussen een rok 

en een broek. Wegens de uniformiteit kan er bij 

bepaalde plechtigheden een bepaalde soort kledij 

opgelegd worden. 

 

13.03  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Je me 

réjouis qu'on s'attache à ce que les tenues soient 

adaptées au genre. Pour rendre la Défense plus 

attractive pour les femmes, elles doivent se sentir 

correctement accueillies. Je ne conçois pas, même 

pour des raisons d'uniformité, que l'on oblige une 

femme à porter une jupe. Ce choix devrait incomber 

à la militaire. Je ne doute pas que vous y serez 

attentive à l'avenir. 

 

13.03  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Het 

verheugt me dat men het belangrijk vindt dat de 

kledij aan het geslacht aangepast wordt. Om 

Defensie voor vrouwen aantrekkelijker te maken 

moeten ze er correct onthaald worden. Ik kan me 

niet voorstellen, zelfs niet om redenen van 

uniformiteit, dat men een vrouw zou dwingen een 

rok te dragen. Die keuze moet aan de soldaat 

overgelaten worden. Ik twijfel er niet aan dat u daar 

in de toekomst aandacht aan zult besteden. 

 

13.04  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

J'ajoute que la Défense prévoit des tenues 

administratives spécifiquement féminines et qu'on 

étendra cela aux tenues de combat. 

 

13.04 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Ik zou 

hieraan willen toevoegen dat Defensie in 

administratieve kledij specifiek voor vrouwen 

voorziet en dat dit tot de gevechtskledij uitgebreid 

zal worden.  

 

L'incident est clos. 

 

Le président: Les questions nos 55016309C, 

55016310C, 55016312C et 55016314C de 

M. Francken en no 55016519C de M. Pillen sont 

reportées. 

 

Het incident is gesloten. 

 

De voorzitter: Vragen nrs. 55016309C, 

55016310C, 55016312C en 55016314C van de 

heer Francken en nr. 55016519C van de heer Pillen 

worden uitgesteld. 

 

14 Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L’augmentation du 

nombre de plaintes pour nuisances sonores 

causées par des avions militaires" (55016332C) 

 

14 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De stijging van het 

aantal klachten over geluidsoverlast van militaire 

vliegtuigen" (55016332C) 

 

14.01  Peter Buysrogge (N-VA): Il ressort de la 

réponse à une question écrite que le nombre de 

plaintes pour nuisances sonores découlant des 

activités de la Défense a augmenté, passant de 113 

en 2019 à 145 en 2020.  

 

Quelles sont les causes de cette évolution? 

Comment la ministre entend-elle éviter que le 

soutien dont jouit la Défense ne s'effrite de la sorte? 

Il semblerait que deux plaintes seulement étaient 

réellement fondées. Comment cela se fait-il? 

14.01  Peter Buysrogge (N-VA): Uit een 

schriftelijke vraag bleek dat het aantal klachten over 

geluidshinder bij Defensie steeg van 113 in 2019 

naar 145 in 2020.  

 

 

Wat zijn de oorzaken? Hoe zal de minister 

verhinderen dat geluidshinder het draagvlak voor 

Defensie ondergraaft? Blijkbaar waren er maar 

2 klachten echt gegrond. Hoe komt dat? Hoeveel 

personen in totaal hebben een klacht heeft 
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Combien de personnes au total ont déposé une 

plainte?  

 

ingediend? 

 

14.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Le coronavirus a eu une incidence 

évidente sur les plaintes introduites. Depuis mars 

2020, le Service de Gestion des Plaintes constate 

une nette augmentation du nombre de plaintes pour 

nuisances sonores, alors que les activités militaires 

ne sont, elles, pas en hausse. Et pour cause: la 

grande majorité de la population a passé plus de 

temps à domicile que d'habitude.  

 

14.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Het coronavirus heeft duidelijk een impact gehad op 

de manier waarop klachten worden ingediend. 

Sinds maart 2020 stelde de Dienst 

Klachtenmanagement een significante toename 

vast van het aantal klachten over geluidsoverlast, 

hoewel er nochtans geen toename was van militaire 

activiteiten. Het overgrote deel van de bevolking 

heeft dan ook meer tijd thuis doorgebracht dan 

gewoonlijk. 

 

Une plainte est considérée comme recevable 

lorsque toutes les conditions formelles ont été 

remplies et que les informations relatives à la 

plainte ne sont pas disponibles sur le site internet 

de la Défense. De nombreuses informations sur les 

activités d'exercice sont en effet fournies sur le site.  

 

Au cours de l'année 2020, le Service de Gestion 

des Plaintes a reçu 459 plaintes et questions 

émanant de la population civile. 

 

Een klacht wordt als ontvankelijk beschouwd 

wanneer aan alle vormvereisten is voldaan en als 

de informatie over de klacht niet beschikbaar is op 

de website van Defensie. Heel wat informatie over 

de oefenactiviteiten wordt op de website toegelicht.  

 

 

In de loop van 2020 heeft de Dienst 

Klachtenmanagement 459 klachten en vragen van 

de burgerbevolking ontvangen. 

 

14.03  Peter Buysrogge (N-VA): Une partie de la 

population active a, en effet, été subitement 

contrainte de télétravailler. J'imagine que ces 

personnes vivent mal, aujourd'hui, ces nuisances 

sonores. La Défense doit y apporter une réaction 

adéquate en communiquant et en réagissant aux 

critiques de façon moderne. 

 

14.03  Peter Buysrogge (N-VA): Een deel van de 

actieve bevolking moest inderdaad plots 

noodgedwongen thuiswerk doen. Ik kan mij 

inbeelden dat zij die geluidsoverlast nu op een 

negatieve manier ervaren. Defensie moet daar dan 

maar op een goede manier mee omspringen, door 

op een moderne manier te communiceren over en 

om te gaan met de kritiek.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

15 Questions jointes de 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le point sur le déménagement du patrimoine 

historique militaire du Gunfire Museum" 

(55016348C) 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le déménagement du Gunfire Museum" 

(55016823C) 

 

15 Samengevoegde vragen van 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De stand van zaken m.b.t. de 

verhuis van het militair-historische erfgoed van 

het Gunfire Museum" (55016348C) 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De verhuis van het Gunfire 

Museum" (55016823C) 

 

15.01  Annick Ponthier (VB): Le War Heritage 

Institute (WHI) prévoit le transfert vers Ypres du 

patrimoine militaro-historique de l'après-guerre du 

site Gunfire à Brasschaat, notamment en raison de 

l'état de délabrement des bâtiments. Le WHI n'a 

jamais accordé les moyens pour les travaux de 

réfection qui s'imposaient.  

 

Comment avance le déménagement? Comment 

réagissent le personnel et les bénévoles du Musée 

Gunfire de Brasschaat? La ville d'Ypres entretient-

elle un lien suffisant avec le patrimoine de la guerre 

froide?  

15.01  Annick Ponthier (VB): Het War Heritage 

Institute (WHI) plant de overheveling van het 

naoorlogse militair-historische patrimonium van de 

Gunfiresite in Brasschaat naar Ieper, onder meer 

wegens de slechte staat van de gebouwen. Het 

WHI heeft de middelen voor de nodige 

onderhoudswerkzaamheden nooit verleend.  

 

Wat is de stand van zaken van de verhuis? Hoe 

reageren het personeel en de vrijwilligers van het 

Gunfire Museum in Brasschaat? Heeft Ieper wel 

voldoende binding met het patrimonium van de 

Koude Oorlog?  
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15.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): La Défense ne souhaite plus investir 

dans les bâtiments, qui sont tous, à l'exception d'un 

seul entrepôt, en mauvais état. En 2016 et 2017, 

une réflexion sur l'avenir du site avait été entamée 

avec la commune, mais depuis, le WHI n'a plus eu 

de retour de la part de l'administration communale. 

La piste d'un projet muséal est toujours restée 

ouverte. Deux groupes de volontaires sont actifs sur 

le site. Les volontaires plus âgés issus de l'artillerie 

et originaires de la région de Brasschaat ont en 

effet lancé une pétition contre le déménagement. 

Les volontaires plus jeunes, qui assurent l'entretien 

des chars, sont prêts à poursuivre leurs activités à 

Ypres.  

 

15.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Defensie wil niet meer investeren in de gebouwen 

die, op één loods na, in slechte staat verkeren. In 

2016 en 2017 werd samen met de gemeente 

nagedacht over de site, maar sindsdien heeft het 

WHI geen reactie meer ontvangen vanwege het 

gemeentebestuur. De mogelijkheid voor een 

museaal project werd altijd opengelaten. Op de site 

zijn twee groepen vrijwilligers actief. De oudere 

vrijwilligers van de artillerie uit de directe omgeving 

van Brasschaat zijn inderdaad een petitie gestart 

tegen de verhuis. De jongere vrijwilligers van de 

tanks willen echter hun activiteiten in Ieper 

voortzetten. 

 

Les villes d'Ypres et le Westhoek souhaitent 

diversifier leur offre en matière de tourisme militaire. 

Le dépôt d'Ypres se trouve d'ailleurs à 8 kilomètres 

du bunker de commandement du Mont Kemmel.  

 

Une task force a été mise sur pied au sein du WHI 

afin de veiller au bon déroulement du 

déménagement. Un concept innovant et dynamique 

ainsi que de potentiels partenariats sont également 

à l'étude. Les projets seront présentés début 2022. 

Le site d'Ypres dispose d'un espace largement 

suffisant.  

 

En ce qui concerne le matériel roulant, le WHI 

applique la logique suivante: le matériel datant de la 

Seconde Guerre mondiale est entreposé à 

Bastogne et le matériel datant de la guerre froide 

est entreposé à Ypres. Le lieu d'entreposage des 

véhicules ayant servi lors des deux guerres, bien 

qu'il y en ait très peu, sera déterminé au cas par 

cas.  

 

Ieper en de Westhoek willen hun aanbod in het 

militair gerelateerde toerisme diversifiëren. Het 

depot in Ieper ligt overigens op 8 kilometer van de 

commandobunker onder de Kemmelberg. 

 

Binnen het WHI is een taskforce opgericht die de 

verhuis in goede banen moet leiden. Intussen wordt 

ook nagedacht over een vernieuwend en dynamisch 

concept en worden mogelijke partnerschappen 

afgetoetst. Begin 2022 zullen de plannen worden 

voorgesteld. De site biedt meer dan voldoende 

ruimte. 

 

Bij het rollend materieel hanteert het WHI het 

principe dat alle stukken van de Tweede 

Wereldoorlog naar Bastogne gaan en alles van de 

Koude Oorlog naar Ieper. Voertuigen die in beide 

periodes werden gebruikt – ze zijn op één hand te 

tellen – zullen individueel beoordeeld worden. 

 

15.03  Annick Ponthier (VB): La ministre peut-elle 

préciser qui au juste souhaite reprendre du service 

à Ypres? La ministre opte pour un nouveau 

bâtiment à Brasschaat et nous estimons qu'il ne 

s'agit pas d'une bonne décision au vu des 

nombreux coûts déjà consentis pour l'actuel 

bâtiment. La commune et le site Gunfire 

entretiennent indéniablement un lien étroit avec le 

passé militaire. Le lieu respire 200 ans d'histoire et 

devrait pouvoir être conservé. Tous les bénévoles 

regrettent par ailleurs la décision prise. J'espère 

que la ministre cherchera une solution pour le site 

et qu'elle est disposée à maintenir le contact avec 

toutes les parties intéressées. J'ai déposé une 

question écrite en ce qui concerne l'aspect financier 

de cette problématique.  

 

15.03  Annick Ponthier (VB): Kan de minister 

toelichten wie er precies actief wil worden in Ieper? 

De minister opteert voor een nieuwbouw in 

Brasschaat en dat vinden wij geen goede beslissing 

omdat er al zoveel kosten aan het huidige gebouw 

zijn gedaan. De gemeente en de site Gunfire zijn 

onmiskenbaar verweven met het militaire verleden. 

De plek ademt 200 jaar geschiedenis en ze zou 

behouden moeten kunnen blijven. Ook alle 

vrijwilligers betreuren de beslissing. Ik hoop dat de 

minister naar een oplossing voor de site wil zoeken 

en bereid is om contact te houden met alle 

betrokkenen. Over de financiële kant van deze zaak 

heb ik een schriftelijke vraag gesteld.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 
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16 Questions jointes de 

- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "HRM@Defence" (55016382C) 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Les problèmes liés au paiement de la 

rémunération des militaires" (55016579C) 

- Hugues Bayet à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le système informatique HRM@Defence" 

(55016648C) 

 

16 Samengevoegde vragen van 

- Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "HRM@Defence" (55016382C) 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De problemen met de uitbetaling 

van militairen" (55016579C) 

- Hugues Bayet aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het computersysteem 

HRM@Defence" (55016648C) 

 

16.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Les 

problèmes rencontrés par le logiciel HRM@Defence 

devaient être réglés pour mars. Or, il en subsiste 

pour les primes et les remboursements de trajets et 

on recense aussi des salaires incomplets.  

 

 

Où en est-on? Sait-on ce qui a provoqué ces 

couacs?  

 

16.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): De 

problemen met de HRM@Defence-software zouden 

opgelost zijn tegen maart. Ze blijven echter 

aanhouden in het geval van premies en de 

terugbetaling van verplaatsingskosten en er is ook 

sprake van de uitbetaling van onvolledige lonen. 

 

Wat is de stand van zaken? Weet men waardoor 

die problemen veroorzaakt worden? 

 

16.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Les retards de paiement trouvent leur origine dans 

des erreurs toujours présentes dans le système 

après sa mise en place début 2021, et dans le 

module de validation et d’enregistrement de la 

planification des prestations. Il y a notamment des 

problèmes pour les prestations historiques, 

introduites dans les anciens systèmes.  

 

16.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): De 

vertragingen bij de uitbetaling zijn te wijten aan 

fouten die nog steeds aanwezig zijn in het systeem 

na de ingebruikname ervan begin 2021, en in de 

module voor validatie en registratie van de 

prestatieplanning. Er zijn meer bepaald problemen 

met de historische prestaties, die in de oude 

systemen werden ingevoerd.  

 

(En néerlandais) La plupart des problèmes avaient 

trait au paiement de prestations d'opérations et 

d'heures supplémentaires ainsi que du télétravail 

durant les mois ayant précédé le passage au 

nouveau système. Ces problèmes ont entre-temps 

été résolus en grande partie. L'arriéré sera résorbé 

au mois d'avril. En raison des régularisations et des 

modifications apportées au système, il n'est pas 

possible, à l'heure actuelle, de chiffrer les montants 

et nombres exacts.  

 

(Nederlands) De meeste problemen hadden 

betrekking op de betaling van prestaties van 

operaties en van overuren en van het telewerk van 

de maanden voorafgaand aan de omschakeling. 

Die zijn intussen grotendeels opgelost. De 

achterstand zal worden ingehaald in de maand april. 

Door de regularisaties en de aanpassingen aan het 

systeem kunnen er momenteel geen exacte 

bedragen en aantallen worden becijferd.  

 

(En français) Dans un premier temps, on a donné 

priorité aux problèmes concernant nombre de 

membres du personnel. Il se peut que des cas 

individuels soient encore détectés ou 

communiqués.  

 

(Frans) We hebben in eerste instantie voorrang 

gegeven aan de problemen voor een aantal 

personeelsleden. Het kan zijn dat er nog individuele 

gevallen aan het licht gebracht of meegedeeld 

worden.  

 

(En néerlandais) Tous les droits financiers du 

personnel sont garantis avec effet rétroactif. Un 

point de contact a été créé pour les personnes 

éprouvant des difficultés financières en raison des 

retards de paiement. Leurs demandes sont traitées 

en priorité absolue. 

 

(Nederlands) Alle financiële rechten van het 

personeel worden met terugwerkende kracht 

gewaarborgd. Er werd een contactpunt opgericht 

voor mensen die door de betalingsachterstand 

financiële problemen hebben. Hun aanvragen 

worden met de hoogste prioriteit verwerkt.  

 

(En français) Un outil de transparence entre 

"HRM@Defence" et ce qui est payé est à la 

disposition du personnel. 

 

(Frans) Een tool die transparantie biedt op het stuk 

van de gegevens in "HRM@Defence" en het 

werkelijk uitbetaalde bedrag staat ter beschikking 

van het personeel. 
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(En néerlandais) Des sessions d'information et de 

formation ont lieu depuis janvier 2021. L'objectif est 

de fournir des informations précises sur l'état de la 

situation concernant HRM@Defence ou sur des 

sujets à propos desquels le helpdesk reçoit de 

nombreuses questions. 

 

(Nederlands) Sinds januari 2021 lopen er 

informatie- en vormingssessies. Het doel is om 

nauwkeurige informatie te verschaffen over de 

stand van zaken in HRM@Defence of over 

onderwerpen waarover de helpdesk veel vragen 

ontvangt. 

 

(En français) Outre ces séances d’information et 

ces formations, l’équipe d'HRM@Défense 

communique fréquemment sur des sujets 

spécifiques avec certains groupes cibles. La 

documentation est mise à la disposition de tous, à 

un endroit unique.  

 

(Frans) Los van die informatie- en vormingssessies 

verstrekt het team van HRM@Defence vaak 

informatie over specifieke onderwerpen aan 

bepaalde doelgroepen. De documentatie wordt ter 

beschikking gesteld van alle gebruikers, op een 

enkele plaats.  

 

(En néerlandais) Aucune décision n'a encore été 

prise concernant le recrutement de personnel dans 

le cadre du plan Rosetta. 

 

(Nederlands) Over de aanwerving van personeel via 

het Rosettaplan werd nog geen beslissing 

genomen. 

 

16.03  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Ce 

logiciel aurait connu des problèmes. J'espère que le 

personnel verra sa situation régularisée au plus vite. 

 

 

J'apprécie vos efforts de communication, clé pour 

gérer les frustrations du personnel. 

 

16.03  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Er 

zouden problemen geweest zijn met die software. Ik 

hoop dat de situatie van de personeelsleden zou 

snel mogelijk geregulariseerd zal zijn. 

 

Ik stel uw inspanningen inzake communicatie op 

prijs, want dat is een sleutelfactor om de frustraties 

bij het personeel de kop in te drukken. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

17 Question de Pieter De Spiegeleer à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L'exercice militaire en 

Flandre orientale" (55016463C) 

 

17 Vraag van Pieter De Spiegeleer aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De militaire oefening 

in Oost-Vlaanderen" (55016463C) 

 

17.01  Pieter De Spiegeleer (VB): Des exercices 

militaires ont lieu dans la région de la Dendre entre 

le 19 avril et le 7 mai.  

 

Quand et comment les villes et communes en ont-

elles été informées? Y a-t-il eu des concertations 

avec des organisations de la société civile au sujet 

de l'incidence de ces exercices? Pourquoi a-t-on 

spécifiquement choisi cette région? Les transports 

en commun sont-ils perturbés? Vers qui peut-on se 

tourner en cas de dommages causés aux cultures 

agricoles? 

 

17.01  Pieter De Spiegeleer (VB): Tussen 19 april 

en 7 mei vinden er militaire oefeningen plaats in de 

Denderstreek.  

 

Wanneer en op welke wijze werden de steden en 

gemeenten hierover ingelicht? Werd er met 

middenveldorganisaties overlegd over de impact 

van de oefeningen? Waarom werd specifiek deze 

regio geselecteerd? Is er ook hinder voor het 

openbaar vervoer? Tot wie kan men zich richten bij 

schade aan landbouwgewassen? 

 

17.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Toutes les autorités ont été averties le 

11 mars 2021 par le biais d'une note. Le 

commandement de province n'a reçu aucune 

remarque. Les services du gouverneur ont toutefois 

posé des questions supplémentaires d'ordre 

technique. Une concertation permanente a été 

menée entre le commandement de province et les 

services du gouverneur, la brigade motorisée et le 

cabinet du CHOD. 

 

Un communiqué a été rédigé en collaboration avec 

17.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Alle autoriteiten werden verwittigd op 11 maart 2021 

via een nota. Het provinciecommando ontving geen 

opmerkingen. De diensten van de gouverneur 

hebben wel technische, bijkomende vragen gesteld. 

Er is steeds overleg geweest tussen het 

provinciecommando en de diensten van de 

gouverneur, de gemotoriseerde brigade en het 

kabinet van de CHOD. 

 

 

Er werd een nieuwsbericht opgesteld in 
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les services du gouverneur de Flandre orientale. Le 

texte a été transmis aux administrations locales. Un 

autre point important était l'association de la 

province de Flandre occidentale, sachant que 

l'exercice s'y déroule également. 

 

samenwerking met de diensten van de gouverneur 

van Oost-Vlaanderen. De tekst werd bezorgd aan 

de lokale besturen. Een ander belangrijk punt was 

het betrekken van de provincie West-Vlaanderen, 

aangezien de oefening daar ook plaatsvindt. 

 

Au cours des dernières années, les grands 

exercices ont été systématiquement organisés en 

Wallonie. Par souci de diversification géographique, 

le choix s'est porté à présent sur la Flandre 

orientale et occidentale, à savoir des provinces 

comprenant à la fois des zones urbanisées et des 

zones rurales étendues. La présence militaire 

permanente en Flandre orientale est en outre plutôt 

limitée. 

 

En raison des directives françaises contre le 

coronavirus, les militaires français ne participent 

plus à l'exercice. Environ 500 militaires sont malgré 

tout impliqués au total. L'agence flamande "Natuur 

en Bos" (ANB) et les clubs d'aviation à Ursel ont été 

avertis longtemps à l'avance. 

 

Conformément à la directive en vigueur, une 

commission pour les dégâts de manœuvre a été 

mise sur pied. Les personnes qui ont subi des 

dommages peuvent prendre contact via un numéro 

gratuit pour signaler ces dommages. 

 

De voorbije jaren werden grote oefeningen 

doorgaans in Wallonië georganiseerd. Omwille van 

geografische diversificatie werd nu gekozen voor 

Oost- en West-Vlaanderen, provincies met zowel 

verstedelijkte gebieden als uitgestrekte landelijke 

zones. Bovendien heeft Oost-Vlaanderen een 

eerder beperkte permanente militaire aanwezigheid. 

 

 

 

Wegens de Franse covidrichtlijnen nemen de 

Franse militairen niet langer deel aan de oefening. 

In totaal zijn er toch ongeveer 500 militairen bij 

betrokken. Het Agentschap Natuur en Bos en de 

vliegclubs te Ursel werden ruim op voorhand 

verwittigd. 

 

Conform de geldende richtlijn werd een commissie 

opgericht voor manoeuverschade. Wie schade 

heeft geleden, kan via een gratis nummer contact 

opnemen om deze schade te melden. 

 

17.03  Pieter De Spiegeleer (VB): Un nombre 

assez important de villes, mais aussi des provinces, 

communiquent de façon très tardive et sommaire à 

ce sujet à l'attention de leur population.  

 

17.03  Pieter De Spiegeleer (VB): Nogal wat 

steden, maar ook provincies communiceren 

hierover zeer laat en summier aan hun bevolking.  

 

L'incident est clos. 

 

Le président: Les questions nos 55016818C et 

55017003C de M. Lacroix sont transformées en 

questions écrites. 

 

Het incident is gesloten. 

 

De voorzitter: Vragen nrs. 55016818C en 

55017003C van de heer Lacroix worden omgezet in 

schriftelijke vragen. 

 

La réunion publique de commission est levée à 

13 h 42. 

 

De openbare commissievergadering wordt gesloten 

om 13.42 uur. 

 

 


